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حضرت مهدی)عج( بر بلندای مرجعیت 
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آنچه ترامپ گفته، اعلام جنگ رسمی است! 
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از    استفاده  با  آمریكا   
ژست های  چون  ابزارهایی 
تهدیدهای  دیپلماتیك، 

توخالی و تحریم های اقتصادی ظالمانه، تلاش 
كرده است تا حركت انقلاب اسلامی را متوقف 
یا دست كم كند نماید، اما این اقدامات نتایج 

مورد نظر را به همراه نداشته است.

 یكی از شئون و وظایف ائمه   
در نظام امامت شیعی تبیین و 
تشریح قرآن و به بیانی تفسیر 

آن و بیان مراد خداوند از قرآن كریم در هر 
این  هم  زمان  امام  و  است  دوره ای  و  عصر 

شان؛ جایگاه و وظیفه را دارد.

مردم، از نظر فكری و عقلانی،   
یا  گروه  دو  پیامبر  زمان  مثل 
چند گروه نیستند؛ بلكه همه 

حضرت  مثل  كاملی  انسان های  سطح  در  مردم 
سلمان خواهند بود لذا چون فهم ها كامل می شوند 

همه مردم شایسته دریافت حقائقی خواهند بود

انقلاب اسلامی مرزهای نظری   
جامعه  نظری  مطالعات  در 
شناسی سیاسی را جابجا كرد 

و منجر به ظهور نسل چهارم نظریه های 
انقلاب شد. 

علیه    ترامپ  اقدامات   
نهادهای  و  سازمان ها 
غرب  اراده  از  برخواسته 

تا  شده  باعث  كشورها،  این  خود  علیه  و 
مساله ای بنام ایران عملا در منظومه فكری 

آن ها به حاشیه رانده شود. 

مساله    و  پدیده  هر  تبیین  در 
مختلفی  عوامل  اجتماعی 
جامعه شناسی  در  و  دخیل اند 

آموخته ایم برای فهم یا حل آن مساله اجتماعی، باید 
وزن مناسب به عوامل موجده آن داد.

جامعه شناس-سلبریتی ها به مثابه 
آسیب  اجتماعی

دولت  بهره وری  وزارت  رئیس  ماسك،  ایلان 
)DOGE( آمریكا تعطیلی رادیوی اروپای آزاد 
و صدای آمریكا را خواستار شد. رادیو اروپای 
آزاد به چند زبان از جمله فارسی برنامه دارد و به 
رادیو فردا شناخته می شود. ماسك در توئیتی 
نمی دهد.  آنها گوش  به  گفت: دیگر هیچكس 
اینها یك عده دیوانه  چپ رادیكال هستند كه با 
خودشان حرف می زنند، در حالی كه سالانه یك 
میلیارد دلار پول مالیات دهندگان آمریكایی را 

هدر می دهند.
ماسك، به عنوان رئیس وزارت بهره  وری دولت 
به  دولتی  پرداخت های  همچنین   ،)DOGE(
پولیتیكو، آسوشیتدپرس و  رسانه هایی مانند 
نیویورک تایمز را هزینه ای ناكارآمد خوانده و 
برای حذف آن ها اقدام كرده است. این مواضع 
در ادامه تلاش های دولت ترامپ برای لغو بودجه 

رسانه های دولتی مطرح شده است.
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 سال سوم                           شماره پانصدوبیست وهفت
سیا   سـت

موضوع  با  گفت وگو  رادیو  سیاسی«  »گفتگوی  برنامه 
حضور  با  و  بین الملل  عرصه  در  رسانه ای  سیاستهای 
امیرحسین جوانشیر فعال سیاسی و رسانه به روی آنتن 

رفت.

امیرحسین جوانشیر تلاش های چند دهه ای ایالات متحده 
آمریكا برای متوقف كردن روند پیشرفت ایران را شكست 
عرصه های  در  واشنگتن  قدرت  گفت:  و  دانست  خورده 
نظامی و اقتصادی رو به افول گذاشته است. در حالی كه 
ایران به یك قدرت منطقه ای استوار تبدیل شده، آمریكا 
و  داده  دست  از  را  كشور  این  با  مستقیم  مقابله  توانایی 
عنوان  به  رسانه ای  و جنگ  تبلیغاتی  ابزارهای  به  اكنون 

آخرین حربه خود متوسل شده است.

وی به تاریخچه سیاست های آمریكا در قبال ایران اشاره 
پروژه های  و  سیاست ها  برنامه ها،  تمامی  كرد:  بیان  و 
واشنگتن در دهه های اخیر با هدف جلوگیری از حركت 
تاریخی مردم ایران طراحی شده اند. آمریكا با استفاده از 
ابزارهایی چون ژست های دیپلماتیك، تهدیدهای توخالی 
و تحریم های اقتصادی ظالمانه، تلاش كرده است تا حركت 
انقلاب اسلامی را متوقف یا دست كم كند نماید، اما این 

اقدامات نتایج مورد نظر را به همراه نداشته است.

این فعال سیاسی و رسانه در مصاحبه با رادیو گفت وگو 
گذشت  با  اسلامی  انقلاب  نهال  اینكه  بر  تصریح  با 
و  تهدیدها  با  دیگر  و  شده  ریشه دارتر  و  تنومندتر  زمان 
اظهار  شد،  نخواهد  متزلزل  آمریكا  كهنه  استراتژی های 
سیاسی  موضع گیری های  بین المللی،  قطعنامه های  كرد: 
جناح های مختلف آمریكا و تحریم های اقتصادی ابزارهایی 
برابر  بلكه در  ایران  برابر  تنها در  نه  ناكارآمد هستند كه 
بسیاری از كشورهای مستقل جهان، اثربخشی خود را از 

دست داده اند.

وی با تاكید بر ناتوانی آمریكا در مقابله نظامی مستقیم 
از  است  سال ها  واشنگتن  افزود:  و  كرد  اشاره  ایران،  با 
رویارویی نظامی مستقیم با كشورهایی كه از استقلال و 

قدرت واقعی برخوردارند، پرهیز می كند زیرا توان 
ایران تحلیل  نظامی و اقتصادی آمریكا در برابر 
رفته و دیگر قادر به تحمیل اراده خود از طریق 

جنگ سخت نیست.

جوانشیر به وضعیت متحدان آمریكا نیز اشاره و 
اقتصادی  لحاظ  از  نیز  این كشورها  عنوان كرد: 
علیرغم  و  می برند  سر  به  ضعف  شرایط  در 
نمایش ظاهری قدرت و اتحاد، در واقعیت درگیر 
مشكلات اقتصادی ناشی از سیاست های لیبرال 

دموكراسی غرب هستند.

وی با اذعان به این موضوع كه آمریكا همچنان از برتری 
ایالات  گفت:  می برد،  بهره  پروپاگاندا  توانایی  و  رسانه ای 
متحده با استفاده از این ابزار، تلاش می كند اذهان عمومی 
را تحت تاثیر قرار داده و هژمونی خبری خود را حفظ كند.

حوزه  در  هنگفت  هزینه های  صرف  با  آمریكا  افزود:  وی 
رسانه و به كارگیری روش های پیچیده اطلاع رسانی، سعی 
دارد تا افكار عمومی را در سطح جهان مدیریت كرده و 

روایت خود را از مسائل بین المللی غالب سازد.

استراتژی های  اینكه  بیان  با  رسانه  و  سیاسی  فعال  این 
آمریكا برای مهار ایران به بن بست رسیده است، اظهار كرد: 
واشنگتن به دلیل ضعف در عرصه های نظامی و اقتصادی، 
توانایی مقابله موثر با جمهوری اسلامی را از دست داده 

است.

اتخاذ  به  قادر  نیز  آینده  در  آمریكا  كرد:  پیش بینی  وی 
اقدامات جدی علیه ایران نخواهد بود و به احتمال زیاد به 
تداوم جنگ رسانه ای و استفاده از ابزارهای تبلیغاتی برای 

حفظ ظاهر قدرت خود اكتفا خواهد كرد.

جوانشیر با اشاره به شخصیت ترامپ و نگاه هایی كه به او 
در جامعه آمریكا وجود دارد، بیان كرد: به نظر می رسد كه 
حتی جناح مخالف ترامپ نیز او را به عنوان فردی دیوانه 
می شناسند. این دیدگاه تنها محدود به مخالفان سیاسی او 
نیست، بلكه حداقل نیمی از جمعیت آمریكا، یا نزدیك به 
نیمی از آن نیز ترامپ را با همین صفت دیوانه می شناسند.

این فعال سیاسی و رسانه اظهار كرد: علاوه بر این، قابل 
رای  وی  به  كه  افرادی  از  بسیاری  كه حتی  است  توجه 
ظاهر  به  ویژگی  همین  مجذوب  است  ممكن  داده اند، 
دیوانگی شده باشند. به این ترتیب، حداقل می توان گفت 
كه بخش قابل توجهی از مردم در ایالات متحده، نسبت به 
اخلاق و رفتارهای نامتعارف این رئیس جمهور اذعان دارند 

و این موضوع را تصدیق می كنند.

ناكامی استراتژی های آمریكا برای مهار ایران

۵دلیلرهبرانقلاببرایعدم
اعتمادبهمذاکرهباآمریکا

حضرت آیت الله خامنه ای در ۲۲ مرداد ۱۳۹۷، به ۵ دلیل 
قاطع و مستند برای عدم مذاكره با آمریكا اشاره كردند كه 
به روشنی نشان دهنده چرایی عدم اعتماد و ضرورت پرهیز از 

هرگونه تعامل و مذاكره با آمریكا است:
۱. »مذاكره اوّلاً در عرف سیاسی به معنای نشستن و حرف 
زدن و احوالپرسی كردن كه نیست، مذاكره یعنی دادوستد، 
یعنی بنشینید دو طرفِ میز؛ شما یك چیزی بدهید، یك 
خب،  است.  این  سیاسی  مذاكره ی  معنای  بگیرید؛  چیزی 
آمریكایی ها چون متّكی هستند به قدرت نظامی و قدرت پولی 
و قدرت رسانه ای وقتی كه با یك طرفی می خواهند مذاكره 
كنند، اهداف اصلی خودشان را قبلًا برای خودشان مشخّص 
می كنند؛ حالا بعضی از آن اهداف را به زبان هم می آورند، 
بعضی را هم نمی گویند؛ در اثنای كار مرتبّ دبهّ می كنند، 
مرتبّ اضافه می كنند، مرتبّ چانه می زنند، امّا اهداف اصلی 

برای خودشان مشخّص است؛ این یك.

۲. دوّم، از این اهداف اصلی یك قدم عقب نمی نشینند. بله، 
حاشیه  در  را  كم ارزش  بیخودیِ  چیزهای  و  فرعی  اهداف 
گاهی می آورند و از آنها صرفِ نظر می كنند كه بظاهر یك 
نوع عقب نشینی است، امّا از مقصود اصلی و اهداف اصلی شان 

مطلقاً عقب نشینی نمی كنند، امتیاز اصلًا نمی دهند.

۳. سوّم، از طرفِ مقابلِ مذاكره امتیاز نقد می خواهند، از او 
وعده قبول نمی كنند؛ می گویند ما اطمینان نداریم، امتیاز نقد 
از او مطالبه می كنند؛ كمااینكه ما در برجام این را تجربه 
كردیم، در جاهای دیگر هم ]تجربه شد[. الان هم كه دارند 
با كره ی شمالی مذاكره می كنند همین جور است؛ امتیاز نقد 
می خواهند از آن طرف. اگر چنانچه طرف مقابل از دادن امتیاز 
نقد امتناع بكند، هوچیگری تبلیغاتی و رسانه ای و هیاهو در 
نمی كنند،  مذاكره  اینها  بله،  كه  می اندازند  راه  دنیا  سطح 
اینها به میز مذاكره باید برگردند، اینها چنین می كنند. یك 
هیاهوی عظیمی كه معمولاً طرف مقابل كم می آورد در مقابل 
این هیاهو؛ معمولاً طرف مقابل منفعل میشود، دچار انفعال 
میشود؛در مقابل این جنجال و هوچیگری و هیاهویی كه اینها 

میكنند، معمولاً كم می آورند، منفعل می شوند. 
4. و مرحله  چهارم، خودش به جای اینكه در مقابل آنچه 
از او نقد می گیرد چیز نقدی به او بدهد، مثل هر معامله ای 
كه شما پول می گیرید و جنس باید بدهید، جنس نمی دهد؛ 
وعده های  امّا  می دهد،  وعده  مقابلش  در  می گیرد،  را  نقد 
قرص ومحكم: مطمئن باشید، تردید نكنید، شك نكنید؛ با 
وعده دل طرف مقابل را خوش می كند و طرف مقابل ]هم[ 

می بیند دارد وعده می دهد با این قرصی و با این محكمی.

كارش گذشت،  و  تمام شد  قضیّه  بعد كه  آخر؛  مرحله ِ   .۵
زیر همین وعده هم میزند، این وعده ی قرص ومحكم را هم 
مثل باد هوا فراموش میكند! روش مذاكره ی آمریكایی ها این 

است.« ۲۲/۰۵/۱۳۹۷

امیرحسین جوانشیر

رادیکالیسمدمدستیِ
سادهسازان

وضعیت كنونی ما در ایران، خطیر، تعیین كننده و پر 
از پیچیدگی است. پیچیدگی از این جهت كه هم در 
و هم در تصویر  ترسیم تصویر موقعیت كنونی كشور 
فردای مطلوب، ناگزیر به درک نقاطی غامض و سخت 
هستیم كه لاجرم باید به دشواری آن ها تن داده و پیش 
با  را  تكلیف خود  نسخه های محیرالعقول،  پیچیدن  از 

آنان روشن نماییم.

در این میان اما، تكلیف اهل نظر و اندیشه ورزان علوم 
انسانی بس سنگین تر است. چه اینكه دانش هایی نظیر 
مجموعه علوم اجتماعی كه با انسان و پدیدارهای انسانی 
موقعیتی سیاسی  را در صرفاً  اگر خود  دارند،  سروكار 
خود  روی  پیش  دشوارتر  دستوركاری  نكنند،  تصور 
تقاطع مسائل و شبه بحران های مختلف كه  می بینند. 
موجب  دارند،  فرهنگی  و  سیاسی  اقتصادی،  مایه های 
شده تلاش های تئوریك برای صورت بندی از آنچه در 
آن قرار داریم، شكلی محتاطانه تر از هر زمان دیگری 
تحلیل  در  اساسی  متغیرهای  و  مولفه ها  كنند.  پیدا 

وضعیت كنونی، اساساً ماهیت متفاوتی پیدا كرده اند. 

انگاره  نه دیگر می توان روی  در دوگانه دولت-جامعه، 
مایشاء  فعال  كه  نمود  تأكید  منسجم-یكپارچه  دولت 
باشد و نه جامعه را می توان با ابزارهای مفهومی كلاسیك 
سنجید. برای مثال، جنبش های اجتماعی را به عنوان 
یكی از مهم ترین پدیدارهای اجتماعی، دیگر نمی توان 
و  شده  سازماندهی  مشخص،  كار  دستور  با  پدیده ای 
معطوف به هدفی تعیین شده در نظر گرفت. ساحات 
دیگر حیات اجتماعی نیز وضعیتی بر همین منوال دارد. 
مضافاً می بایست تأكید نمود كه جامعه ایرانی و نهادهای 
مختلف آن از جمله دولت، واجد مسئله هایی است كه 

پیچیدگی تحلیل آن را بیشینه می كند.

فی الجمله آنچه كه مایه اتقان و قوت یك تحلیل می شود، 
در درجه اول، ملاحظه ابعاد مختلف واقعیت اجتماعی و 
دیدن همه نقاط اساسی در شكل گیری وضعیت كنونی 
است. در نقطه مقابل تلاش برای درک پیچیدگی ها، با 
رویكردهایی مواجهیم كه می كوشند با طرح مسئله به 
صورتی دم دستی و ساده انگارانه، تصویری شماتیك از 
انگیزه پرداخت  با  نه  ارائه دهند كه  واقعیت اجتماعی 
ارائه  دنبال  به  بیشتر  كه  مسئله ها،  به  دقیق  و  علمی 
تصویری هیجانی عطف به دستور كاری سیاسی هستند. 
ردای  پوشیدن  سودای  در  كه  گفتارهایی  از  برخی 
می توان  را  هستند  انتقادی  و  رهایی بخش  گفتارهای 

دچار به چنین معضلی دانست؛ معضل ساده سازی.

به معضل ساده سازی در گفتارهای  از پرداختن  پیش 
رادیكالی كه این روزها توسط چهره هایی نظیر مصطفی 
التفات  باید  می شود،  ارائه  نصیری  مهدی  و  مهرآیین 
گفتارها  قبیل  این  در  موجود  رادیكالیسم  كه  داشت 
باشد. چه اینكه  می تواند زمینه و علل مختلفی داشته 
به تفصیل هر مورد، قلم هایی توضیحاتی جانبدارانه و 
مواجهه های  چنین  شكل گیری  چرایی  از  منتقدانه  یا 
بر  را  خود  تحلیل  پایه  كه  كرده اند  بیان  تیزی  و  تند 
نقاط دیگری از جمله تجربه شخصی افراد، سویه های 
داده اند.  قرار  ساختاری  زمینه های  یا  و  روان شناختانه 
شكل  این  بررسی  و  تحلیل  اهمیت  به  اذعان  ضمن 
شد،  ذكر  آنچه  نظیر  نقطه نظرهایی  از  رادیكالیسم  از 
منطق درونی این گفتارها از منظر فقدان مولفه لحاظ 

پیچیدگی ها در آن ها نیز محل بحث است.

محمد نیازی

با مواضع اخیر رهبر انقلاب مبانی یك طراحی از پیش تعیین 
شده جهانی به چالش كشیده شده است.

۱. بیایید از دید تیم ترامپ به موضع مقتدرانه و بسیار شفاف اخیر 
رهبر انقلاب مبنی بر عدم عقلایی، هوشمندانه و شرافتمندانه 
بودن مذاكره با دولت جدید آمریكا بنگریم. چندهفته ای از شروع 
ریاست جمهوری ترامپ گذشته و او تاكنون یك القای روانی به 
جامعه بین الملل را با شتاب دنبال می كرد و آن القا این است كه 
چندین پرونده مهم سیاست خارجه آمریكا را می تواند بااقتدار و 
با قید فوریت حل كند. در قضایا مشابه بین المللی نگاه كنید، از 
دانمارک تا مكزیك و حتی جنگ اوكراین و روسیه، همه جا طرف 
مقابل ترامپ، با انفعال خود به نوعی عملیات روانی و طراحی های 
رئیس جمهور جدید آمریكا كمك كرده اند. ولی در ایران یك نفر 
در همان اول كار این حس و القای بین المللی را شكست داد. 
رهبر ایران دقیقاً گزاره مركزی روانی ترامپ در سیاست خارجه را 
به چالش كشیده است. اینك مبانی یك طراحی از پیش تعیین 
شده درباره ایران، هم به فروپاشی نزدیك شده است. طراحی كه 
همه چیز را سامان داده بود كه ترامپ را به آرزوی خود برساند و 

آن اینكه او در جهان بگوید هم می تواند ایران را با فشار 
حداكثری و تهدید، به میز مذاكره با آمریكا برگرداند 
و هم مذاكراتی را شروع كند كه بتواند بر سر تمامی 
دولت های سابق آمریكا بكوبد كه دیدید می شود فراتر 
از برجام هم از ایران امتیاز گرفت و هم موضوعات فرا 

هسته ای را وارد بر برجام جدید كرد.

۲. موضوع دوم اما یك مسئله داخلی را دربر می گیرد، 
اساساً فلسفه نهایی مجوز مذاكره و حتی پذیرفتن با 
قید شرایط برجام، قرار بود به ایجاد یك تجربه بزرگ 
مردمی و ملی برای ایرانیان تبدیل شود و حتی صحبت 
عبرت شدن برجام نیز بعدها شد. صیانت از این تجربه 

ارزشمند كه البته هزینه های اجتماعی و اقتصادی زیادی هم 
بر كشور تحمیل كرد، وظیفه یك رهبر دینی است و یادآوری، 
زنده نگه داشتن، عدم اجازه تحریف آن از وظایف رهبری است 
كه مسئولیت پذیر است و عافیت طلبی نمی كند و عزت مردمش 
انحرافی دور  راه های  از  را  پیشرفت كشورش  و مسیر صحیح 

می كند.

این  مكمل  بزرگ ترین  می تواند  بی شك  پزشكیان  دولت   .۳
رویكرد مهم باشد. دولت با كار و تلاش و كم كردن مشكلات 
معیشتی مردم و با استفاده از ظرفیت های درونی برای تحقق 
رشد هشت درصدی می تواند یك نقش تاریخی و ماندگار را ایفا 
كند و این تجربه تاریخی را هم ماندگارتر و هم به یك پیروزی 

بزرگ تبدیل كند.

رهبرایرانچگونهپیشگامبهچالشکشیدنبرنامهجهانیترامپشد؟
مهدی جهان تیغی



2412Février 2025 بهمن 1403                                      13 شعبان  1446       3
چهارشنبـه

 سال سوم                           شماره پانصدوبیست وهفت
اندیشه

»انی تارک فیكم الثقلین كتاب الله وعترتی ما ان تمسكتم بهما 
به  پیامبر )ص(  این جمله آخرین وصیت های  ابداً«،  تضلوا  لن 
مسلمانان بود. حضرت فرمود: »من در میان شما دو امانت نفیس 
و گران بها می گذارم یكی كتاب خدا قرآن و دیگری عترت را.« 
از همین جا می توان مسیری كه پیامبر )ص( برای امتش ترسیم 
كرده بود، به درستی شناخت اما تاریخ روایت دیگری برای ما 
بازگو می كند. روایتی كه مسلمانان برخلاف فرموده رسول مسیر 
خودشان را رفتند، تمسك نجستند و البته راه گمراهی را پیشه 

كردند.
عده كمتری اما با همه مشقت و بردباری تمسك جستند و در 
زندگی و حیات اجتماعی همان راهی را رفتند كه پیامبر )ص( 
توصیه كرده بود. این بار می خواهیم این ارتباط و اتصال را به 
بهانه نیمه شعبان مرور كنیم. می خواهیم به این بپردازیم كه 
امام مهدی )عج( چگونه به قرآن كریم نگاه می كنند و ارتباط 
و جایگاه ایشان در تفسیر قرآن چگونه است. از این منظر ما در 
مسیر فرموده پیامبر )ص( گام برمی داریم، برای هدایت و دوری 

از گمراهی.
حجت الاسلام و المسلمین محمد عابدی عضو هیأت علمی گروه 
قرآن پژوهی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی، مدتی است كه 
مشغول دانش نامه امام مهدی )عج( و قرآن در مجموعه دانش نامه 
قرآن واهل بیت )ع( پژوهشگاه است. از این رو خبرگزاری ایبنا با 
وی به گفت وگو پرداخته است تا بخشی از جایگاه قرآن نزد حضرت 

مهدی )عج( را برایمان تشریح كند.

به ذهن    با موضوع حضرت مهدی  اولین سوالی که در مواجهه 
می رسد، شناخت شناسنامه ای از ایشان است. چگونه می توان ایشان 

را معرفی کرد؟
حضرت مهدی )عج( روز جمعه نیمه ماه شعبان سال ۲۵۵ ق )۸۶۸ 
م( در سامرا از شهرهای عراق متولد شد. پدرشان امام حسن بن علی 
عسكری )ع( و مادرش نرجس )س( یا سوسن گزارش شده است 
كه طبق روایتی خود را بین سپاه روم جای داد و همراه جمعی 

دیگر به اسارت درآمد. امام هادی )ع( فردی را فرستاد كه او را به 
سامرا آورد.

امام عسكری )ع( در نیمه شعبان ۲۵۵ به حكیمه بنت محمدبن علی 
الرضا )ع( وعده داد ولی خدا و حجت خدا بر خلق و جانشین 

خودش به دنیا خواهد آمد و امام عسكری از غیبت وی خبر داد.
حضرت نهمین فرزند از نسل امام حسین )ع( و هم نام پیامبر )ص( 
و هم كنیه معرفی شده است. القاب حضرت از زبان خودش الخَْلفَِ 
ةِ  ، إمَِامِ المُْؤْمِنِینَ، وَارثِِ المُْرْسَلیِنَ، حُجَّ الحِِ، الهَْادِی، المَْهْدِیِّ الصَّ
رَبِّ العَْالمَِینَ و... است. امام عسكری )ع( تصریح كرده است كه 
امام زمان به عنوان یك مصلح جهانی زمین را پر از عدل و قسط 

می كند همان طور كه از ظلم و جور پر شده است.

 آیا امام عسکری تلاش هایی برای معرفی فرزندی که باید غائب   
را  آینده کسی وجود وی  بود در  ممکن  بود؟ اساساً  داده  انجام  شود 

نپذیرد.
بله. مسئله غیبت امام زمان )عج( البته سوالات متعددی ممكن بود 
پیش بیاورد و حتی برخی خواص بخواهند آن را انكار كنند. برای 
همین جالب است بدانید كه امام عسكری فرزند خود را بارها به 
دیگران معرفی كرده است تا كسی نتواند وجود وی را زیر سوال 

ببرد.
اجازه دهید چند نمونه را عرض كنم. ۱- وی را در سه سالگی 
به احمدبن اسحاق معرفی كرد؛ ابن اسحاق گزارشی از آگاهی وی 
به حلال و حرام بودن اموال مذكور نقل كرده است. ۲- به چهل 
نفر از شیعیان نشان داد و عنوان كرد امام شیعیان و جانشین 
اوست و به اطاعت از دستوش امر كرد. ۳- امام فرزندش را در 
حالی كه حدود چهار سال داشت به عنوان حجت بعد از خود به 
كامل ابن ابراهیم معرفی كرد. 4- گزارش هایی از پیشگویی مرگ 
عمروبن عوف فرمانروای ستمگر و پاسخگویی حضرت مهدی )ع( 

در كودكی به سوال از »كهیعص« نقل شده است.

غیبت حضرت از کجا شروع شد؟  
بعد از شهادت پدر )۲۶۰ ق( در سن چهار سالگی به امامت رسید 
و بر پیكر حضرت نماز خواند و امامت امت بر عهده ایشان گرفت. 
غیبت صغری از این زمان آغاز شد و ارتباط امام از طریق نواب 

خاص با امت اسلامی برقرار شد.
یكی ازنویسندگان مقاله مناسبی در معرفی این چهار نائب حضرت 
با عنوان »باچهار نایب حضرت مهدی )عج( آشنا شویم« منتشر 
كرده است كه به نظر مقاله مناسبی برای آشنایی با این چهار 
شخصیت است. علاوه بر آن باید از وكلای حضرت كه به واسطه 
نواب با امام ارتباط داشتند و در محدوده های خاصی انجام وظیفه 
می كردند هم باید یاد كنیم. بالاخره با وفات نایب چهارم ایشان در 
۳۲۹ ق غیبت كبری آغاز شد و البته می دانید كه مطابق روایات و 
مصالح مهمی، زمان ظهور حضرت نامعلوم و مدعی تعیین دروغگو 

معرفی شده است.

به نظر می رسد مهدی )عج( همچون دیگر ائمه )ع( شخصیتی   
قرآنی دارد، یعنی نسبت به قرآن و تفسیر آن از جایگاه خاصی برخوردار 
است.آیا می توان شناختی از شخصیت قرآنی و جایگاه تفسیری حضرت 

به دست داد؟
بله، اساساً یكی از شئون و وظایف ائمه در نظام امامت شیعی تبیین 
و تشریح قرآن و به بیانی تفسیر آن و بیان مراد خداوند از قرآن 
كریم در هر عصر و دوره ای است و امام زمان هم این شان؛ جایگاه 
و وظیفه را دارد و برای همین محصول مطالعه ای كه در قالب مقاله 
در دانش نامه اهل بیت و قرآن كریم ارائه كرده ایم نشان می دهد 
كه حضرت دست كم سه موقعیت و جایگاه مهم نسبت به تفسیر 
دارد، مثل جایگاه مرجعیت تفسیری و تعلیمی، جایگاه اصلاح گری 

و انتقادی و احیاگری نسبت به قرآن كریم.

درباره جایگاه مرجعیت تفسیری و تعلیمی چه اشاراتی از تاریخ   
در اختیار داریم؟

اشارات به این جایگاه حضرت به شیوه های مختلف صورت گرفته 
است، مثلًا: اشاره به صلاحیت برای مرجعیت تفسیر معصومانه: 
حضرت وقتی از امیرمومنان )ع( درباره معنای عترت در سخن 
پیامبر )ص( )بین شما دو شی گران بها می گذارم؛ كتاب خدا و 
عترتم( سوال شد، فرمود: »من و حسن وحسین و امامان هفتگانه 
جدا  خدا  كتاب  از  است  مهدی شان  آنها  نهمین  كه  از حسین 
نمی شوند و كتاب نیز از آنها جدا نمی گردد تا هر دو به رسول خدا 

در حوض وی وارد شوند«.
مرجعیت  برای  عصر  امام  »صلاحیت  حدیث  این  كه  می بینید 
معصومانه تفسیری« را نشان می دهد است، به این خاطر كه »جدا 
نشدن ابدی مهدی به عنوان یكی از عترت از قرآن« دلیل عصمتش 
از خطا و هوای نفس است و »جدانشدن كتاب خدا از مهدی« هم 
مبین علم او به همه معانی و معارف قرآن و گویای مصونیتش از 
نسیان، وتوانمنداش بر تفسیر همه معانی و معارف قرآنی است و 

چنین كسی مطلوب ترین گزینه برای مرجعیت تفسیری است.
یا اشاره به برخورداری امام مهدی از منبع لدنی و الهی علم به 
قرآن. امام باقر )ع( نیز تصریح كرده است علم به كتاب الله و سنت 
پیامبر )ص( در قلب مهدی آنان می روید همان طور كه گیاه به 

بهترین شكل خود می روید، و او را معدن العلم می نامد.

آیا در عرصه عمل هم گزارشی از پاسخگویی حضرت به سوالات   
تفسیری در اختیار داریم؟

بله. من دو نمونه برایتان معرفی می كنم. 
نمونه اول: می توانم به خبری اشاره كنم كه طبق آن امام مهدی)ع( 
در طفولیت به سوال سعدبن عبدالله اشعری از تاویل »كهیعص 
اخبار  از  را  این حروف  اساس حضرت  این  بر  است.  داده  پاسخ 
غیبی دانست كه خدا زكریا را از آن مطلع كرد و بعد داستانش را 
به حضرت محمد )ص( بازگفت؛ اینكه زكریاّ، از پروردگار آموزش 
اسمای خمسه را خواست و بعد از تعلیم، پرسید چرا تا نام حسین 

را می برد، اشكش جاری می شود؟ خدا آگاهش كرد كه »كاف« 
كربلا، »هاء«، هلاک عترت، یاء، نام یزید، عین، عطش، و صاد، 
نشان صبر حضرت بر بلاها است. زكریا تقاضای فرزندی كرد كه به 
دردش گرفتار شود، همان طور كه محمد )ص( را دردمند حسین 

)ع( ساخت.
نمونه دوم: سعدبن عبدالله قمی برای پاسخ برخی سوالاتش نزد 
امام  مصاحب  كیست؟  احمدبن اسحاق  رفت.  احمدبن اسحاق 
عسكری )ع( در سامرا كه بعدها وكیل امام زمان در قم شد. سعد 
به احمد توضیح داد كه برای پرسش از برخی معضلات در تاویل 
و مشكلاتی در تنزیل می خواهد حضرت عسكری را ببینم. او نزد 
امام عسكری كودكی را دید و امام سعد را به فرزندش ارجاع داد تا 
پاسخ سوالاتش را از وی بگیرد. سعد از فاحشه مبینه )طلاق، ۱( 

سوال كرد حضرت آن را توضیح داد.

جایگاه    بر  که  دارد  امامت  در  اهمیت خاصی  تفسیر  به  علم  آیا 
تفسیری اهل بیت و امام زمان )عج( این مقدار تاکید می شود؟

بله. علم به مراد خداوند از قرآن به جهات مختلف دارای اهمیت 
است. قرآن كتاب دین است و امامت مجری دین. اگر علم به قرآن 
نداشته باشد چگونه می تواند مجری دین باشد؟ بنابر این جایگاه 
مرجعیت تفسیری امام به عنوان بخشی از شئون امام مطرح است 

و اگر چنین صلاحیتی نداشته باشد، نمی تواند امام باشد.

می توان برای این ادعا که صلاحیت تفسیر معصومانه نداشتن   
مانع امامت است، از ائمه معصوم روایی و مستندی هم نشان داد یا 

صرفاً یک برداشت کلامی است؟
از خود حضرت حجت  حتماً می توان. بگذارید فقط یك نمونه 
گزارش كنم تا روشن شود كه نداشتن صلاحیت تفسیری، گویای 
ناشایستگی مدعی امامت باشد. وقتی احمدبن اسحاق وكیل امام 
زمان در قم ضمن نامه ای به حضرت خبر داد كه جعفربن علی)ع( 
ادعای جانشینی امام عسكری را دارد، حضرت حجت در پاسخ وی 
به ناتوانی جعفر از تشخیص محكم از متشابه تصریح كرد و از او 

خواست جعفر را با پرسش از تفسیر برخی آیات امتحان كند.
این مسئله به قدری مهم است كه حضرت به هر نحو ممكن این 
نقش را ایفا می كرد حتی از طریق مكاتبه و نامه نگاری. می توانم 
به گزارش ابوالحسن محمدبن احمد داود قمی اشاره كنم. وی با 
خط احمدبن ابراهیم نوبختی و املای ابی القاسم الحسین بن روح )از 
وكلای امام زمان وكیل امام در ناحیه مقدسه( دیده است كه بر 
پشت كتابی، جواب ها وسوال های امام زمان به اهل قم نوشته شده 
است. در آن كتاب، علاوه بر پاسخ ها سوالاتی نیز )بدون اشاره به 
پاسخ ها( مشاهده كرده است. از جمله از حضرت درباره معنای 
ةٍ  رسول در »إنِهَُّ لقََوْلُ رَسُولٍ كَرِیمٍ« )تكویر، ۱۹(؛ قوه در »ذِی قُوَّ
عِنْدَ ذِی العَْرْشِ مَكِینٍ« )تكویر، ۲۰( و چیستی اطاعت و مكان آن 
در »مُطَاعٍ ثمََّ أمَِینٍ« )تكویر، ۲۱( نیز سوال شده بود. این گزارش 

بر مرجعیت حضرت دلالت دارد.

حضرت مهدی)عج( بر بلندای مرجعیت تفسیر معصومانه قرآن کریم
محمد عابدی

تحلیلی بر جدید بودن دین بعد از ظهور حضرت مهدی)عج(

تحلیلی بر جدید بودن دین بعد از ظهور حضرت مهدی)عج(  
در احادیث مرویه از ائمه، از سویی وارد شده است كه هنگام ظهور 
حضرت مهدی، آن حضرت آئین و سنت جدیدی را به مردم ارائه 
می كند چنانكه از امام صادق روایت شده كه فرمود: »إذَِا قَامَ القَْائمُِ 
ِ فيِ بدُُوِّ الْْإسِْلَامِ إلِیَ أمَْرٍ جَدِید«  جَاءَ بأِمَْرٍ جَدِیدٍ كَمَا دَعَا رَسُولُ اللهَّ
)ارشاد مفید ج ۲ ص ۳۸4( یعنی وقتی قائم آل محمد قیام  كند 
امر جدیدی را می آورد همانگونه كه رسول خدا در ابتدای اسلام، 
مردم را به آئین جدیدی دعوت نمود. ولی از سوی دیگر روایاتی 
نیز از جانب ائمه نقل شده كه آن حضرت به همان سیره و آئین 
ِ  ص وَ  پیامبر اكرم عمل می كند »…یسَِیرَ فیِهِمْ  بسِِیرَةِ رَسُولِ  اللهَّ
یعَْمَلَ فیِهِمْ بعَِمَلهِ ..« )ارشاد مفید ج ۲ ص ۳۸۳(؛ و در اینجا این 
پرسش شكل می گیرد كه جمع دو سوی مسئله چگونه است؟ 
چگونه ممكن است آئینی كه حضرت مهدی به مردم ارائه می كند 
همان آئین و سیره پیامبر اسلام باشد و در عین حال این سنت و 

سیره، جدید باشد؟ در پاسخ لازم است به چند نكته توجه كنیم.

َّا مَعَاشِرَ الْأْأَنبِْیَاءِ أمُِرْناَ أنَْ نكَُلِّمَ  نكته اول این كه پیامبر فرمود: »إنِ
انبیاء  گروه  ما   )۲۳ ص  ج۱  )كافی  عُقُولهِِمْ«  قَدْرِ  عَلیَ  النَّاسَ 
مأموریت داریم كه به اندازه عقول مردم با مردم سخن بگوییم؛ 
بر اساس این حدیث، دینی كه از جانب پیامبران به مخاطبانِ 
قرآن،  آیات  طبق  زیرا  است؛  بوده  متفاوت  شده،  ارائه  متفاوت 
اكثریت مخاطبان پیامبران فاقد درک و عقلانیت لازم برای فهم 
حقائق دینی بوده اند به گونه ای كه جمله »أكَْثَرَ النَّاسِ لا یعَْلمَُون« 

مكررا در مورد مخاطبان انبیاء بكار رفته است و از جمله در مورد 
مخاطبان زمان پیامبر اسلام چنین آمده است كه »وَ ما أرَْسَلنْاکَ 
إلِاَّ كَافَّةً للِنَّاسِ بشَیراً وَ نذَیراً وَ لكِنَّ أكَْثَرَ النَّاسِ لا یعَْلمَُون« )۲۸ 
سبأ(؛ و نیز تعبیر »لا یعَْقِلُون« مكررا برای اكثر مخاطبان انبیاء و 
از جمله مخاطبان پیامبر اسلام بكار رفته است؛ بنابراین دینی كه 
به این اكثریت مخاطبان ضعیف الفكر، از جانب انبیاء ارائه شده در 

حد ظرفیت عقلی و فكری ضعیف آنها بوده است؛

اما از سوی دیگر در بین مخاطبان انبیاء و از جمله مخاطبان پیامبر 
اسلام افراد بسیار فهیمی مثل سلمان بوده اند كه قطعا طبق حدیث 
».. نكَُلِّمَ النَّاسَ عَلیَ قَدْرِ عُقُولهِِمْ« حقائق دینی در سطح عالی به 
آنها ارائه و ابلاغ شده است؛ ولی تفاوت دانسته  های این دو دسته 
تا جایی است كه در مورد سلمان وارد شده است »لوَْ عَلمَِ أبَوُذَرٍّ مَا 
فيِ قَلبِْ سَلمَْانَ  لقََتَلهَ « )كافی ج۲ ص ۳۳۲( اگر ابوذر چیزهایی را 
كه در قلب سلمان بود می دانست او را می كشت؛ پس حقائق دینی 
در زمان پیامبر به هر دو دسته ارائه و ابلاغ شده  اند، هم به عامه 
مردم و هم به خواصی مثل سلمان، منتهی چون دسته فهیمان، 
اقلیت كم تعدادی بوده اند حقائق دینی كه به آنها ابلاغ شده در بین 
عموم مردم مخفی بوده است تا جایی كه حتی امثال ابوذر هم كه 
از برجستگان دسته اول است، از دانستن چنین حقائقی محروم 

بوده است.

نكته دوم این كه طبق روایات ظهور، در زمان ظهور حضرت مهدی 

علم و دانایی مردم بسیار افرایش می یابد؛ در روایتی آمده است كه 
ُ یدََهُ عَلیَ رُءُوسِ العِْبَادِ فَجَمَعَ  بهَِا عُقُولهَُمْ  وَ  »إذَِا قَامَ قَائمُِنَا وَضَعَ  اللهَّ
كَمَلتَْ بهِِ أحَْلَامُهُم « )كافی ج۱ ص ۲۵( وقتی قائم آل محمد قیام 
می كند خداوند دست قدرتش را بر سر مردم قرار می دهد و این 
منجر به این می شود كه عقول مردم به هم پیوسته و جمع گردند 
و فهم همه آنان كامل شود؛ یعنی مردم، از نظر فكری و عقلانی، 
مثل زمان پیامبر دو گروه یا چند گروه نیستند؛ بلكه همه مردم در 
سطح انسان های كاملی مثل حضرت سلمان خواهند بود لذا چون 
فهم ها كامل می شوند همه مردم شایسته دریافت حقائقی خواهند 
بود كه امثال حضرت سلمان در زمان پیامبر دریافت می كردند؛ 
بنابراین همه آن حقائق دینی كه در زمان خود پیامبر، عامه مردم 
از دریافت آن محروم بودند و به آنها ابلاغ نشده بود، اینك در زمان 

ظهور به مردم ارائه و ابلاغ می شوند؛

و چون این حقائق در قبل از ظهور به اغلب مردم ارائه و ابلاغ 
نمی شوند پس اغلب مردم در زمان ظهور حضرت مهدی با آئین 
دریافتی  مطالب  كه  حال  عین  در  بود؛  خواهند  روبرو  جدیدی 
جدید، در زمان پیامبر هم موجود بوده اند و جدید نیستند، و به 
امثال سلمان ابلاغ شده و به آنها عمل می شد؛ پس آئین الهی 
در زمان ظهور، هم آئین جدیدی است چون چنین آئینی قبل 
از ظهور، به اغلب مردم ابلاغ نشده نبود و هم جدید نیست چون 
همین مطالب عالیه در زمان پیامبر اسلام هم ابلاغ شده بود و به 
آنها توسط افرادی مثل سلمان عمل می شده است؛ ولی برای اغلب 

مردم قابل دریافت نبود و اینك كه عقول مردم توسط تبیین های 
مهدوی همه كامل شده اند ابلاغ شده و به آنها عمل می گردند. این 
تحلیلی است كه در روایتی، به آن اشاره شده و چنین بیان گشته 
دٍ«  َّهُ یبَُیِّنُ آثاَرَ مُحَمَّ ِ  ص إلِاَّ أنَ است كه »إذَِا قَامَ سَارَ بسِِیرَةِ رَسُولِ  اللهَّ
)غیبت نعمانی، ص ۱۶4(؛ یعنی وقتی حضرت مهدی قیام كرد به 
سیره رسول خدا و به آثار محمدی عمل می كند؛ جز این كه ظهور 
آن حضرت است كه زمینه های بیان سیره پیامبر را فراهم می كند 
و او است كه با كامل سازی عقول، مبیّن آثار محمدی است »إلِاَّ 
دٍ« یعنی شرایط تبیین قبل از ظهور برای اغلب  َّهُ یبَُیِّنُ آثاَرَ مُحَمَّ أنَ
مردم فراهم نبوده و با ظهور آن حضرت است كه شرایط تبیین 

حاصل می گردد.

حسین عشاقی
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 سال سوم                           شماره پانصدوبیست وهفت
بین الملل

آنچه ترامپ گفته، اعلام جنگ رسمی است! 

 با نگاهی به دستور ترامپ به دستگاه های مختلف دولتی برای 
بازگرداندن »فشار حداكثری« به ایران متوجه یك نكته بسیار 
مهم خواهیم شد و آن هم اینكه ترامپ در مورد تمركز بر »بمب 
اتم« ایرانی دروغ گفته است. این دروغ بزرگ كه بارها توسط 
رئیس جمهور امریكا تكرار و متاسفانه توسط برخی از مقامات 
ارشد كشور )از معاون اول رئیس جمهور تا وزیر امور خارجه( 
بدون دقت و به شكل شتابزده ای مطرح گردید نشان داد كه 
صحبت های چند روز پیش ما در این مورد كاملا درست بوده 

است. 

 اینكه ترامپ می گوید »من فقط می خواهم آن ها سلاح هسته ای 
نشان  خوبی  به  را  آن ها  ریاكارانه  ماهیت  باشند«،  نداشته 
می دهد. همانگونه پیش از این هم گفتیم، ترامپ می خواهد یك 
»گفت وگو« یا »مذاكره« را شروع كند و می داند به محض شروع، 
او با دسترسی به رسانه ها، ذات جرزنی، هیاهوگری و هوچی گری 
كه دارد و به هیچ اخلاق سیاسی و فردی هم پایبند نیست مساله 
را به گونه ای پیش می برد كه دیگر طرف ایرانی نتواند از میز 
مذاكره جدا شده و باید به همه مسائل دیگر هم پرداخته شود. 

برنامه  فقط  بخواهد  كه  نیست  جایگاهی  در  ترامپ  واقع،   در 
هسته ای یا سلاح هسته ای ایران را هدف قرار دهد و بی خیال 
»نفوذ  و  بالستیك«  »موشك های  یعنی  دیگر  مهم  مساله  دو 
منطقه ای« گردد. با نگاهی به Fact Sheet منتشر شده توسط 
كاخ سفید پس از اظهارات ترامپ، می توان به خوبی دریافت كه 
پشت این تحریم ها و یا به قول برخی ها یادداشت امضاشده توسط 
ترامپ یك دنیا حرف و موضع گیری است كه من نمی دانم چرا 
برخی بدون مطالعه همه این موارد دست به اظهارنظر می زنند. 

شاید یكی از دلایلی كه او پس از دیدار با نخست وزیر جنایتكار 
و  مطالعه  همین  دانست،  قدرتمند«  را  »ایران  یهودی  رژیم 
به خوبی دیدم كه در فضای  بود. من  ایران  برنامه ریزی روی 
مجازی بسیاری از افراد روی این مساله مانور دادند اما دلیل این 
اظهارنظر ترامپ را شاید به خوبی متوجه نشدند. ترامپ با این 
اظهارنظر، در واقع خواست بگوید كه بر روحیه ایرانی ها اشراف 
داشته و می داند كه چگونه باید در نهاد سیاست ایران اثر بگذارند. 
اما شاید چیزی كه او بیش از همه نمی داند این است كه با این 
تحریم ها و اقدامات بیش از پیش بخش بزرگی از جامعه ایران را 

در كنار حاكمیت قرار خواهد داد. 

اما در مورد تحریم بندر چابهار، با توجه به اینكه هندی ها در 
طول یك دهه گذشته با وقت كشی آنگونه كه باید و شاید در این 

بندر سرمایه گذاری لازم را نكردند، باید به 
هشدارهایی كه در طول این سال ها نگارنده 
داشتم  تاكید  بارها  كرد.  توجه  بود  داده 
به  باید  هندی ها  جای  به  چابهار  بندر  كه 
كنسرسیومی از شركت های توانمند بخش 
حمایت  با  و  شده  واگذار  ایران  خصوصی 
مستقیم دولت و بانك ها از این كنسرسیوم، 
راه توسعه دقیق و همه جانبه این بندر فراهم 
شود. این در حالی است كه این كنسرسیوم 
نیز در  از شركای چینی و روسی  می تواند 
این حوزه استفاده كند تا هر چه سریع تر این 
بندر به بهره برداری برسد. ما تا افق ۱4۰۸ 

باید چابهار را تكمیل شده داشته باشیم. 

تلاش ترامپ برای اثرگذاری روی اقتصاد و معیشت مردم ایران 
شاید در وهله اول قابل توجه و موثر به نظر برسد، اما او امروز 
هیچ یك ابزارهای فشار حداكثری خود را در اختیار ندارد. اینكه 
او روی كاغذ و در برابر دوربین ها در حال كشورگشایی است، 
موضوع مهمی است كه باعث می گردد بسیاری از كشورها حاضر 
به همراهی و همكاری با امریكا نشوند. به عبارت بهتر، اقدامات 
ترامپ علیه سازمان ها و نهادهای برخواسته از اراده غرب و علیه 
خود این كشورها، باعث شده تا مساله ای بنام ایران عملا در 

منظومه فكری آن ها به حاشیه رانده شود. 

با توجه به اینكه رئیس جمهور امریكا به صورت كامل در حال 
نبرد با همه كشورهای جهان، از همسایگان تا جزایر دورافتاده 
است، این كشورها رغبتی به تن دادن به خواسته های امریكا را 
ندارند. اما ایران یك لقمه گلوگیر برای ترامپ است؛ این ایرانی ها 
بودند كه او را تهدید به مرگ كردند و سایه این تهدید چنان بر 
سر او سنگینی می كند كه در اظهارات اخیرش هم آن را مورد 
اشاره قرار داد. از طرف دیگر، او از اینكه ایرانی ها تهدیداتش را به 
هیچ گرفته و عین الاسد را در هم كوبیدند، هنوز عصبانی و به 

هم ریخته و آن را تحقیر خود می داند. 

بنابراین ترامپ به فكر تلافی است؛ به نظرم مساله ایران واقعا 
بیش از چین یا حتی اوكراین ذهن ترامپ را به دلایل گفته 
شده در بالا مشغول كرده است. ایران تنها كشوری بود كه در 
دوره نخست ریاست جمهوری اش با امریكا برخورد نظامی كرد، 
علی رغم تمایل شدیدش برای مذاكره و رسیدن به توافقی با ایران 
در امضای آن ناكام ماند )شاید آن را یكی از اصلی ترین دلایل 
شكست خود در دور پیش ارزیابی می كند( و امروز او با همه این 

ناكامی ها، می خواهد با سیاست چماق و هویج با ایران برخورد 
كند در حالی كه اصولا ایران به هیچ عنوان با ایران سال ۱۳۹۸ 

قابل قیاس نیست. 

اظهارات رهبر انقلاب در رابطه با امریكا و شخص ترامپ، به نوعی 
تحقیر دوباره او بود؛ ترامپ از اینكه »نه« بشنود به شدت به هم 
می ریزد و فكر می كند قدرتش به عنوان رئیس جمهور امریكا 
نادیده گرفته شده است. اما در ایران، كارشناسان بسیار خبره ای 
هستند كه تحولات امریكا را مورد مطالعه روزانه قرار می دهند و 
اشراف خوبی در مورد تحولات این كشور دارند. این اشراف خوب 
و قابل توجه باعث می شود كه ایرانی ها به خوبی بدانند كه چه 
می خواهند. در تهران، امریكای امروز بسیار ضعیف تر، ناتوان تر و 
منزوی تر از امریكای ۸ سال پیش است كه نیازی به توجه به 

تهدیداتش نیست. 

از طرف دیگر، با توجه به موضع گیری رئیس جمهور امریكا در 
مورد فلسطین و غزه و تحقیر كشورهای عربی موقعیت و جایگاه 
ایران در منطقه به خودی خود تقویت می شود. شاید هیاهوی 
تهران  اما در  تلقی شود  از كشورها جدی  برای برخی  ترامپ 
كسی به این هیاهوها توجهی نمی كند. سیاست تحریم و مذاكره، 
در  خامنه ای  آیت الله  منطق  بدهد.  جواب  كه  نیست  چیزی 
برخورد با امریكا پاسخی ندارد. بدون شك ایران فرصتی بی نظیر 
پیدا كرده كه برنامه های خود در منطقه را با قدرت هر چه بیشتر 
پیگیری كند... باید منتظر واكنش كاخ سفید به موضع گیری 

صریح و شفاف رهبر انقلاب باشیم.

یكی از مواردی كه رئیس جمهور امریكا در دستورات خود علیه ایران خطاب به وزیر 
امور خارجه این كشور به شكل اساسی مورد توجه قرار داده و در واقع، نخستین بند 
از دستورات چهارگانه به وزیر خارجه است، مساله بندر چابهار است كه نشان می دهد 
امریكایی ها به شدت در تلاش هستند تا كریدور شمال جنوب ایران توسعه پیدا نكرده 
و از طرف دیگر، بندر چابهار به عنوان دروازه ایران به سمت اقیانوس هند، نتواند میزبان 
كشورهایی باشد كه قرار است با آسیای مركزی، قفقاز و روسیه مبادله اقتصادی داشته 

باشند. 

در دستور ترامپ به وزیر خارجه اش آمده است: معافیت های تحریم ها را اصلاح یا لغو كند، 
به ویژه آنهایی كه هر درجه ای از تسهیلات اقتصادی یا مالی را برای ایران فراهم می كند، 
از جمله موارد مربوط به پروژه بندر چابهار ایران! دقت كنید، این مساله نشان می دهد كه 
ترامپ پیش از آنكه به كاخ سفید راه پیدا كند بر روی ایران برنامه ریزی داشته و شاید 
مهم ترین دلیلش این بود كه ایران پس از خروج امریكا از برجام حاضر به مذاكره با او نشد! 
ترامپ به عنوان شخصیتی خودشیفته كه همه چیز را صفر و صدی می بیند و هر »نه« را 

به خود یك تحقیر فرض می كند، بر این باور است كه ایرانی ها او را تحقیر كرده اند. 

شاید یكی از دلایلی كه او پس از دیدار با نخست وزیر جنایتكار رژیم یهودی »ایران را 
قدرتمند« دانست، همین مطالعه و برنامه ریزی روی ایران بود. من به خوبی دیدم كه در 
فضای مجازی بسیاری از افراد روی این مساله مانور دادند اما دلیل این اظهارنظر ترامپ را 
شاید به خوبی متوجه نشدند. ترامپ با این اظهارنظر، در واقع خواست بگوید كه بر روحیه 
ایرانی ها اشراف داشته و می داند كه چگونه باید در نهاد سیاست ایران اثر بگذارند. اما شاید 
چیزی كه او بیش از همه نمی داند این است كه با این تحریم ها و اقدامات بیش از پیش 

بخش بزرگی از جامعه ایران را در كنار حاكمیت قرار خواهد داد. 

اما در مورد تحریم بندر چابهار، با توجه به اینكه هندی ها در طول یك دهه گذشته 
با وقت كشی آنگونه كه باید و شاید در این بندر سرمایه گذاری لازم را نكردند، باید به 
هشدارهایی كه در طول این سال ها نگارنده داده بود توجه كرد. بارها تاكید داشتم كه بندر 
چابهار به جای هندی ها باید به كنسرسیومی از شركت های توانمند بخش خصوصی ایران 
واگذار شده و با حمایت مستقیم دولت و بانك ها از این كنسرسیوم، راه توسعه دقیق و 

همه جانبه این بندر فراهم شود. این در حالی است كه این كنسرسیوم می تواند از شركای 
چینی و روسی نیز در این حوزه استفاده كند تا هر چه سریع تر این بندر به بهره برداری 

برسد. ما تا افق ۱4۰۸ باید چابهار را تكمیل شده داشته باشیم. 

تلاش ترامپ برای اثرگذاری روی اقتصاد و معیشت مردم ایران شاید در وهله اول قابل 
توجه و موثر به نظر برسد، اما او امروز هیچ یك ابزارهای فشار حداكثری خود را در اختیار 
ندارد. اینكه او روی كاغذ و در برابر دوربین ها در حال كشورگشایی است، موضوع مهمی 
است كه باعث می گردد بسیاری از كشورها حاضر به همراهی و همكاری با امریكا نشوند. 
به عبارت بهتر، اقدامات ترامپ علیه سازمان ها و نهادهای برخواسته از اراده غرب و علیه 
خود این كشورها، باعث شده تا مساله ای بنام ایران عملا در منظومه فكری آن ها به حاشیه 

رانده شود. 

با توجه به اینكه رئیس جمهور امریكا به صورت كامل در حال نبرد با همه كشورهای جهان، 
از همسایگان تا جزایر دورافتاده است، این كشورها رغبتی به تن دادن به خواسته های 
امریكا را ندارند. اما ایران یك لقمه گلوگیر برای ترامپ است؛ این ایرانی ها بودند كه او را 
تهدید به مرگ كردند و سایه این تهدید چنان بر سر او سنگینی می كند كه در اظهارات 
اخیرش هم آن را مورد اشاره قرار داد. از طرف دیگر، او از اینكه ایرانی ها تهدیداتش را به 
هیچ گرفته و عین الاسد را در هم كوبیدند، هنوز عصبانی و به هم ریخته و آن را تحقیر 

خود می داند. 

بنابراین ترامپ به فكر تلافی است؛ به نظرم مساله ایران واقعا بیش از چین یا حتی اوكراین 
ذهن ترامپ را به دلایل گفته شده در بالا مشغول كرده است. ایران تنها كشوری بود 
كه در دوره نخست ریاست جمهوری اش با امریكا برخورد نظامی كرد، علی رغم تمایل 
شدیدش برای مذاكره و رسیدن به توافقی با ایران در امضای آن ناكام ماند )شاید آن را 
یكی از اصلی ترین دلایل شكست خود در دور پیش ارزیابی می كند( و امروز او با همه این 
ناكامی ها، می خواهد با سیاست چماق و هویج با ایران برخورد كند در حالی كه اصولا ایران 

به هیچ عنوان با ایران سال ۱۳۹۸ قابل قیاس نیست. 

اظهارات رهبر انقلاب در رابطه با امریكا و شخص ترامپ، به نوعی تحقیر دوباره او بود؛ 

ترامپ از اینكه »نه« بشنود به شدت به هم می ریزد و فكر می كند قدرتش به عنوان رئیس 
جمهور امریكا نادیده گرفته شده است. اما در ایران، كارشناسان بسیار خبره ای هستند كه 
تحولات امریكا را مورد مطالعه روزانه قرار می دهند و اشراف خوبی در مورد تحولات این 
كشور دارند. این اشراف خوب و قابل توجه باعث می شود كه ایرانی ها به خوبی بدانند كه 
چه می خواهند. در تهران، امریكای امروز بسیار ضعیف تر، ناتوان تر و منزوی تر از امریكای 

۸ سال پیش است كه نیازی به توجه به تهدیداتش نیست. 

از طرف دیگر، با توجه به موضع گیری رئیس جمهور امریكا در مورد فلسطین و غزه و 
تحقیر كشورهای عربی موقعیت و جایگاه ایران در منطقه به خودی خود تقویت می شود. 
شاید هیاهوی ترامپ برای برخی از كشورها جدی تلقی شود اما در تهران كسی به این 
هیاهوها توجهی نمی كند. سیاست تحریم و مذاكره، چیزی نیست كه جواب بدهد. منطق 
آیت الله خامنه ای در برخورد با امریكا پاسخی ندارد. بدون شك ایران فرصتی بی نظیر پیدا 
كرده كه برنامه های خود در منطقه را با قدرت هر چه بیشتر پیگیری كند... باید منتظر 

واكنش كاخ سفید به موضع گیری صریح و شفاف رهبر انقلاب باشیم.

 تمرکز امریکا بر تحریم بندر چابهار

تحریم ها مانع از گسترش 
همکاری با ایران نخواهد شد

روسیه  خارجه  وزارت  سخنگوی  زاخارووا«  »ماریا 
تقویت  دنبال  به  كرد كه مسكو  عنوان  پنج شنبه  روز 
همكاری ها با تهران است و تحریم ها مانعی در این راه 

نخواهند بود.

زاخارووا در جریان یك نشست خبری گفت: »ما قصد 
دهیم  ادامه  ایرانی  دوستان  با  همكاری  به  كه  داریم 
تقویت  به  زمینه ها،  تمامی  در  و  پیوسته  شكل  به  و 
دو  مردم  نفع  به  كه   - متقابل  همكاری های سودمند 

كشور است - بپردازیم.«

وی ادامه داد: »فشارهای خارجی و تحریم ها مانع این 
تحریم ها  اوقات همین  گاهی  نخواهند شد. حتی  امر 
باعث تحریك و پیشبرد برخی از تماس های دوجانبه 
می شوند؛ برخی از تحریم ها به عنوان »كالتالیزور« در 

وقوع برخی مسائل عمل می كنند.«

کریم جعفری
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 سال سوم                           شماره پانصدوبیست وهفت
اقتصاد

هفتمین نشست  از یازدهمین همایش سالانه اقتصاد مقاومتی 
كشاورزی«،  اراضی  شدن  خرد  و  كاربری  »تغییر  موضوع  با 
شنبه ۸ دی ماه ۱4۰۳ از ساعت ۱4 الی ۱۷ و با میزبانی »مركز 
فرنام،  برگزار شد. علی  پژوهش های مجلس شورای اسلامی« 
مدیر گروه عمران و شهرسازی مركز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی در این نشست گفت: در ۱۱۰۰ شهر از كشور، اولویت 
توسعه، به شكل كم تراكم است و در الگوهای توسعه شهری هم 
باید از توسعه افقی و هم از توسعه عمودی مد نظر سیاستگذار 
باشد. برای استفاده از الگوی »زیست شهر مولد« به عنوان پاسخی 
به نیاز همزمان مسكن و امنیت غذایی، حتما باید ابعاد مختلف 

آن در نظر گرفته شود.

زیست شهر مولد یک الگوی چند وجهی اما مبهم  
فرنام ادامه داد: اگر متقاضی برای چنین سبك سكونتی وجود 
داشته باشد حاكمیت باید حتما به سراغ توسعه آن برود. ولی 
پیش از توسعه این الگو، سوال اینجاست كه چرا جمعیت فعلی 
روستایی ما نیز با وجود حمایتهای گسترده در زیرساخت های 
روستایی بعد از انقلاب از جمله كشیدن راه روستایی، رساندن 
آب، گاز، برق و غیره كماكان تمایل به مهاجرت به شهرها دارند و 
جمعیت روستانشین ما با كاهش شدید به ۲۰ میلیون نفر رسیده 
است؟ چرا با وجود ایجاد اشتغال در روستاها، مهاجرت به شهرها 
برای مشاغل كم كیفیت همچنان پایدار است؟ اینها مسائل چند 
بعدی اجتماعی، اقتصادی و كالبدی هستند كه پیش از توصیه 

به احداث زیست شهر مولد، ابتدا باید به آنها پاسخ داده شود.

بالا بودن تراکم شهرها در ایران؛ کژفهمی در طرح مسأله  
فرنام با تاكید بر اینكه باید بنیاد مسكن پاسخگو باشد كه چرا 
با وجود ظرفیت تولید معیشت محور در روستاها، این سبك از 
تولید روستایی كاهش پیدا كرده است، افزود: اینكه گفته می شود 
علت رشد قیمت مسكن، بستن محدوده شهرها است و تراكم 
در این محدوده به شدت بالا است و باز كردن محدوده شهری 
راه حل است، شاید در خصوص برخی شهرهای ما صادق باشد 
ولی برای بسیاری از شهرها صادق نیست. بنابراین شاید موضوع 
مسكن و چالش های آن در كلانشهرها با توسعه حومه نشینی 
حل شود ولی الزاماتی دارد كه باید از طریق حمل و نقل یكپارچه 

اتفاق بیفتد.

از طرفی در خصوص توسعه زمین شهری و رشد  افزود:  وی 
و حتی شهرهای  نیفتاده  اتفاق  گونه خساستی  هیچ  شهرها، 
تاریخی ما هم تقریبا تراكمی معادل شهرهای امروز ما داشته اند.

مسکن    برای  اراضی  الحاق  از  مهمتر  شهری  خدمات  تأمین 
سازی

با  مجلس  پژوهش های  مركز  و شهرسازی  عمران  گروه  مدیر 
تاكید بر اینكه از زمان ورود طرح های جامع شهری به برنامه 
ریزی كالبدی در ایران از دهه ۱۳۵۰ به بعد، تراكم در شهرهای 
ما تغییر معناداری پیدا نكرده است، گفت: پیرامون كلانشهرها 
اند؛ مثلا در اطراف  ایران، شهرهای متعددی شكل گرفته  در 
اند.  كلانشهرهای تهران و كرج، حدود ۶۰ شهر شكل گرفته 
گرفته  شكل  شهر  حدود ۱۷  می شویم  خارج  تهران  از  وقتی 
اند بدون اینكه فاصله و مرز مشخصی بین آنها باشد. بنابراین 
گسترش افقی هم در ایران به وفور اتفاق افتاده است. ولی توسعه 

ما توسعه متوازنی نبوده است.
وی افزود: شاید در برخی شهرها زمین عرضه نشده باشد ولی 
اینكه ما بخواهیم به طور گسترده در همه شهرها اراضی مختلف 
پیرامون شهر را به شهر الحاق و برای مسكن سازی عرضه كنیم، 
محل بحث است. در دهه ۶۰ نرخ رشد جمعیت در شهرهای 
ایران بسیار بالا بوده است. در این دهه ۳ سیاست آماده سازی 
زمین، شهرهای جدید و توسعه شهرها در قالب طرح جامع برای 

پاسخ به این نرخ فزاینده جمعیت در نظر گرفته شد.
فرنام ادامه داد: هنوز در برخی شهرها، اراضی الحاقی از دهه ۷۰ 
به طور كامل بارگذاری نشده اند. نكته اصلی در كنار الحاق زمین 
و بحث تأمین مسكن، خدمات شهری از قبیل پارک، مسجد، 
كلانتری، درمانگاه و غیره است كه در بسیاری از الحاق های انجام 
شده در گذشته، هنوز این خدمات شهری شكل نگرفته اند. در 
شهرهای جدید اطراف تهران كه با تراكم بسیار بالایی ساخته 
هنوز خدمات شهری شكل  تا ۱۵ سال  از ۱۰  بعد  اند،  شده 
نگرفته اند. بنابراین چرخه های اقتصادی، اجتماعی و كاربری 

زمین همگی باید با هم دیده شوند.

 زیست شهر مولد نمی تواند یک الگوی رایج و جامع برای کل   
کشور باشد

فرنام گفت: در حال حاضر و شرایط فعلی هم اگر كسی تمایل 

به زندگی در خانه های ویلایی داشته باشد به نظر نمی آید 
محدودیتی برایش وجود داشته باشد. به طور مثال الان كسی 
كه یك آپارتمان ۷۵ متری در تهران دارد )تقریبا به طور متوسط 
زمین  یك  می تواند  راحتی  به  دارد(  قیمت  تومان  میلیارد   ۶
هزار متری در حومه تهران خریداری كند، اما چنین اتفاقی رخ 

نمی دهد.
این هستیم در شهرهای  یا در مثالی دیگر، شاهد  افزود:  وی 
جدید مهاجران و امیركبیر در پیرامون اراک با اینكه مهاجران 
دارای تراكم بالا و امیركبیر دارای تراكم پایین و ویلایی است، 
تقاضا برای سكونت در مهاجران كه حتی آلودگی بالاتری هم 
دارد بیشتر است. چرا كه در انتخاب محل زندگی مسئله اصلی 
اشتغال است. اشتغال در مهاجران آنقدر مزیت دارد كه بیشتر 
افراد تمایل به سكونت در مهاجران دارند و امیركبیر كه كاملا 

ویلایی و كم تراكم است رغبت سكونت كمتری دارد.
وی در پایان تاكید كرد: این تفكر كه با زیست شهر مولد افراد 
را ترغیب به چنین سبك زندگی كنیم شاید یك جامعه هدف 
۲ تا ۳ درصدی داشته باشد زیرا آینده جوامع بشری ناخودآگاه 
به سمت صنعتی شدن و خدماتی تر شدن پیش می رود. اگر 
چه الگوی زیست شهر مولد یك الگوی ایده آل است ولی در 
واقعیت نمی تواند به عنوان یك الگوی رایج برای ما مطرح باشد 
كه صرفا با تأمین زمین و ابزارهای سكونت در همه جا اتفاق افتد. 
حتما سكونت ویلایی از سكونت آپارتمانی بهتر است و تراكم بالا 
مضرات بسیار زیادی دارد ولی این بحث شاخه ها و ابعاد بسیار 
زیادی دارد كه هر كدام از این ابعاد به بررسی تفصیلی و عمیق 
از قبیل مصرف سوخت، آلودگی هوا، قیمت زمین، دسترسی به 

اشتغال و ... نیاز دارد.

الگوی »زیست شهر مولد« پاسخ کاملی به نیاز مسکن نیست

تجارت 5۰۰ میلیارد دلاری بریکس؛ گامی به سوی استقلال از دلار و سلطه غرب

كشورهای بریكس شامل برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای 
یك  به  كه  بوده  ظهور  حال  در  اقتصادهای  از  گروهی  جنوبی، 
شده اند.  تبدیل  جهانی  اقتصادی  نظم  تغییر  در  اصلی  نیروی 
طبق گزارش صندوق بین المللی پول )IMF(، بریكس به عنوان 
یك بلوک اقتصادی قدرتمند سلطه سنتی قدرت های غربی را به 
چالش می كشد. ظهور بریكس پویایی تجارت جهانی را با تقویت 
و  غربی  بازارهای  به  وابستگی  كاهش  جنوب-جنوب،  همكاری 
حمایت از اقتصاد سیستم چندقطبی تغییر می دهد، هر چند كه با 

چالش های داخلی و خارجی مهم دست و پنجه نرم می كند.

تجارت ۵۰۰ میلیارد دلاری درون بریکس  
در یك دهه گذشته، كشورهای بریكس از نقاط قوت جمعی و 
تقویت اقتصادی خود برای تجارت و سرمایه گذاری در خارج و 
بلوک استفاده كرده اند. در سال ۲۰۲4 تجارت درون بریكس از 
۵۰۰ میلیارد دلار فراتر رفت كه نشان دهنده پیوستگی فزاینده 
این بلوک است. این روند به دلیل ساختارهای اقتصادی مكمل 
آن ها است، برای نمونه، صادرات كشاورزی برزیل مانند سویا و 
گوشت گاو بازارهای جذابی در چین پیدا كرده است یا صادرات 
انرژی روسیه از جمله گاز طبیعی به طور فزاینده ای به سمت هند 

و چین هدایت می شود.

خدمات فناوری اطلاعات هند و ثروت معدنی آفریقای جنوبی، نقش 
مكملی در تقویت قدرت تولید چین ایفا كرده و به شكل گیری یك 
اكوسیستم اقتصادی منسجم كمك كرده اند. چین، با سهمی بیش 
از ۷۰ درصد از تولید ناخالص داخلی این بلوک، همچنان بازیگر 
اصلی و تأثیرگذار است. ابتكار كمربند و جاده )BRI( نیز با تمركز 
بر سرمایه گذاری های زیرساختی، به ویژه در بنادر برزیل و بخش 

معدن آفریقای جنوبی، روابط تجاری را عمیق تر كرده است.

مزایای پیوستن اندونزی به بریکس  
به عضویت كامل  اندونزی در سال ۲۰۲۵  در یك تحول مهم، 
بود.  بلوک  این  گسترش  در  عطفی  نقطه  كه  درآمد  بریكس 
گنجاندن اندونزی وزن اقتصادی و اهمیت استراتژیك بیشتری را 
برای بریكس به ارمغان می آورد. اندونزی به عنوان بزرگترین اقتصاد 
در آسیای جنوب شرقی دارای یك سبد متنوع شامل بخش تولید 
پررونق منابع طبیعی فراوان و بازار مصرف كننده رو به رشد است.

عضویت در بریكس، دامنه ژئوپلیتیكی بریكس و منافع اقتصادی 
آسیای جنوبی و آسیای جنوب شرقی را افزایش می دهد و نقش 
این بلوک را به عنوان صدایی برای جنوب جهانی تقویت می كند. 
مشاركت اندونزی همچنین بر تعهد این بلوک به فراگیر بودن و 
جاه طلبی خود برای تغییر شكل حكومت اقتصادی جهانی تأكید 

می كند.

کاهش آسیب پذیری در برابر نوسانات تجارت دلاری  
از  و  بوده  درون بلوک  تجارت  از  فراتر  بریكس  كشورهای  فوذ 
بانك توسعه جدید )NDB(، دسترسی  طریق نهادهایی مانند 
اقتصادهای نوظهور به منابع مالی توسعه را تسهیل كرده است. 
این اقدام، شرایط سخت گیرانه موسسات مالی تحت رهبری غرب، 
مانند صندوق بین المللی پول و بانك جهانی، را دور می زند. تا 
سال NDB ،۲۰۲4 بیش از ۳۰ میلیارد دلار برای پروژه هایی 
از انرژی های تجدیدپذیر در برزیل تا توسعه زیرساخت ها در هند 
تأمین مالی كرده است. علاوه بر این، كشورهای بریكس با ترویج 
استفاده از ارزهای محلی در تجارت، وابستگی به دلار آمریكا را 

كاهش داده اند.

یوان چین به عنوان ابزاری جذاب در معاملات دوجانبه، هژمونی 
دلار آمریكا در بازارهای مالی جهانی را به چالش كشیده است. 
این تغییر استراتژیك نه تنها حاكمیت مالی كشورهای بریكس 
را تقویت كرده، بلكه آسیب پذیری آن ها در برابر نوسانات تجارت 

دلاری را نیز كاهش داده است.

موانع پیشِ روی بریکس  
با وجود این دستاوردها، ظهور بریكس با موانع قابل توجهی مواجه 
است. نابرابری های اقتصادی در بین كشورهای عضو، چالش بزرگی 
برای تصمیم گیری منسجم است. تولید ناخالص داخلی اقتصاد 
چین نسبت به آفریقای جنوبی تقریباً ده برابر بیشتر است. این  
عدم تعادل نگرانی هایی را در مورد نفوذ عادلانه در داخل بلوک 
ایجاد می كند، زیرا كشورهای كوچكتر اغلب از به حاشیه رانده 

شدن در فرآیندهای تصمیم گیری هراس دارند.

پیچیده تر  را  بلوكی  درون  همكاری های  ژئوپلیتیكی  تنش های 
چین  و  هند  بین  مرزی  طولانی مدت  اختلافات  می كند. 

از  خطر  غرب،  با  روسیه  مستمر  درگیری  با  همراه 
این  دارد.  به همراه  را  بلوک  این  اتحاد  هم پاشیدگی 
متفاوت  سیاسی  اولویت های  و  سیستم ها  با  تنش ها 
تشدید می شوند كه دستیابی به اجماع در موضوعات 
استراتژی های  و  تجاری  سیاست های  مانند  مهمی 

سرمایه گذاری را دشوار می كند.

چالش های  جهانی  اقتصادی  محیط  این،  بر  علاوه 
قابل توجهی را برای جاه طلبی های بلوک بریكس ایجاد 
همه گیری  از  ناشی  تورم  ماندگار  اثرات  است.  كرده 
سال  در  اقتصادی  رشد  كندی  با  همراه  كووید-۱۹، 
۲۰۲4، بی ثباتی بیشتری را در تجارت بین المللی به 
وجود آورده است. وابستگی شدید كشورهای بریكس 

به صادرات كالا، آن ها را به ویژه در برابر نوسانات بازار آسیب پذیر 
كرده است. به عنوان نمونه، كاهش تقاضای جهانی بر صادرات 
محصولات كشاورزی برزیل و درآمدهای نفتی روسیه تأثیر منفی 
گذاشته است. این آسیب پذیری ها بر اهمیت تنوع بخشی اقتصادی 
محدودیت های  دلیل  به  هدف  این  تحقق  اما  می كند،  تأكید 
ساختاری و سرمایه گذاری ناكافی در حوزه نوآوری و فناوری، برای 

بسیاری از اعضای بریكس همچنان چالشی جدی است.

مقاومت  با  نیز  جایگزین  مالی  معماری  یك  ایجاد  برای  تلاش 
نهادهای غربی مواجه شده است. در حالی كه ابتكارات تجاری 
NDB و ارز محلی گام های مهمی را نشان می دهند، مقیاس 

محدود آن ها در مقایسه با نفوذ جهانی بانك جهانی و سیستم 
مالی تحت سلطه دلار آمریكا هنوز پابرجاست. گسترش دامنه 
این ابتكارات مستلزم سرمایه گذاری قابل توجه در زیرساخت های 
فناوری دیجیتال و سرمایه انسانی است، حوزه هایی كه كشورهای 
بریكس از اقتصادهای توسعه یافته عقب هستند. به عنوان مثال، 
زیرساخت های دیجیتال ناكافی در هند و آفریقای جنوبی توانایی 
آن ها را برای مشاركت كامل در تجارت الكترونیك جهانی و مزایای 

بالقوه یكپارچگی اقتصادی را محدود می كند.

جهانی  نظم  به سمت  تغییر  و  همكاری جنوب-جنوب  تقویت 
عادلانه

با وجود این چالش ها، ظهور بریكس نشان دهنده یك تغییر عمیق 

در پویایی تجارت جهانی است. با تقویت همكاری جنوب-جنوب، 
میان  اقتصادی  همكاری  برای  جایگزین  چارچوبی  بلوک  این 
كشورهای در حال توسعه فراهم می كند. ابتكاراتی مانند چارچوب 
نوظهور  اقتصادهای  گنجاندن  دنبال  به  كه  پلاس«  »بریكس 
دیگری مانند عربستان سعودی و مالزی است، جذابیت فزاینده 
آن را آشكار می كند. پتانسیل گسترش این بلوک بر اهداف آن در 
راستای تبدیل به پلتفرمی برای نظم اقتصادی جهانی فراگیرتر و 
تقویت صدای جنوب جهانی در سیاست گذاری بین المللی، تأكید 

می كند.

در نتیجه، كشورهای بریكس با ترویج تجارت درون بلوكی و تقویت 
مشاركت با سایر كشورهای در حال توسعه، پویایی تجارت جهانی 
را متحول كرده و سلطه سیستم های مالی تحت رهبری غرب را به 
چالش كشیده اند. عضویت اخیر اندونزی نیز بر اهمیت این بلوک 
افزوده و وزن اقتصادی و ژئوپلیتیكی آن را در پیشبرد جاه طلبی های 
جمعی تقویت كرده است. با این حال، موفقیت بلندمدت بریكس 
به توانایی آن در غلبه بر نابرابری های داخلی، مدیریت تنش های 
ژئوپلیتیكی و رفع موانع ساختاری در اقتصاد جهانی بستگی دارد. 
همان طور كه این بلوک ظرفیت خود را برای همگرایی اقتصادهای 
متنوع تحت یك چشم انداز مشترک توسعه می دهد، نقش آن در 
شكل دهی به آینده تجارت بین المللی تعیین كننده خواهد بود. 
ظهور بریكس نمادی از آرزوهای یك جهان چندقطبی است كه 
نوید تغییری به سمت نظمی اقتصادی متعادل تر و فراگیرتر را 

می دهد. )منبع: اوراسیا ریویو(

توحید ورستان

 زنجیره تأمین؛ 
میدان نبرد

خرابكاری در زنجیره های تأمین، از گذشته تا امروز، یكی 
از ابزارهای كلیدی در جنگ های اطلاعاتی و ژئوپلیتیكی 
بوده است. از جنگ سرد تا عصر دیجیتال، كشورها از 
نفوذ به زنجیره های تأمین برای جاسوسی و ضربه زدن به 
اقتصاد و زیرساخت های دشمنان خود استفاده كرده اند. 
دستگاه های  در  خرابكاری  استراتژی،  این  اخیر  نمونه 
ارتباطی )پیجرها( حزب الله لبنان است كه توسط اسرائیل 
انجام شده و نشان دهنده تداوم اهمیت زنجیره های تأمین 
به عنوان نقطه ضعف حیاتی در جنگ های اطلاعاتی است.

تاریخ، مواردی مانند عملیات روبیكون توسط  در طول 
سازمان سیا یا نفوذ اتحاد جماهیر شوروی به زنجیره های 
تأمین غرب، ابعاد گسترده این استراتژی را آشكار كرده اند. 
در عصر دیجیتال، این نوع خرابكاری ها پیچیده تر شده اند؛ 
برای مثال، هك سولارویندز توسط روسیه نشان داد كه 
نفوذ سایبری می تواند به زیرساخت های حیاتی آسیب 

برساند. 
چین نیز با رویكردی جامع و هماهنگ، از زنجیره های 
تأمین برای پیشبرد اهداف اقتصادی و نظامی خود بهره 
تجارت،  ادغام  با  این كشور  برخلاف شوروی،  می گیرد. 
به  برای دستیابی  تأمین  از زنجیره های  ارتش،  و  دولت 
استفاده  استراتژیك  اطلاعات  و  پیشرفته  فناوری های 

می كند.
برای مقابله با این تهدیدات، كشورها باید رویكردی جامع، 
پیشگیرانه و هماهنگ اتخاذ كنند. همكاری میان دولت ها، 
بخش خصوصی و نهادهای امنیتی در سطح بین المللی 
می تواند به ایجاد زنجیره های تأمین مقاوم و امن كمك 
امنیت  كند.  جلوگیری  دشمنان  سوءاستفاده  از  و  كند 
زنجیره های تأمین، دیگر تنها یك مسئله اقتصادی نیست؛ 
بلكه به موضوعی حیاتی برای ثبات و امنیت جهانی تبدیل 

شده است. ) نشریه فارین پالیسی(

علی فرنام
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 سال سوم                           شماره پانصدوبیست وهفت

فیلم “موسی كلیم الله” به كارگردانی ابراهیم حاتمی كیا یكی از 
آثار سینمایی است كه با هدف به تصویر كشیدن زندگی پیامبر 
موسی )ع( ساخته شده است. این فیلم كه در قالب یك درام 
با  به بررسی چالش ها و مبارزات حضرت موسی )ع(  تاریخی 
فرعون می پردازد، تلاش می كند تا پیام های انسانی و روحی این 

پیامبر بزرگ را به بینندگان منتقل كند.

داستان و مضامین  
تاریخی و دینی،  بر اساس روایت های  فیلم “موسی كلیم الله” 
تلاش دارد تا زندگی حضرت موسی را در ابعاد مختلف به تصویر 
بكشد. این اثر بیشتر بر مبارزات ایشان برای آزادی بنی اسرائیل از 
ظلم فرعون متمركز است. در این راستا، فیلم پیام هایی از امید، 

پایداری و فداكاری را برای تماشاگران به ارمغان می آورد.

در این فیلم، حاتمی كیا سعی دارد تا با تكیه بر جزئیات تاریخی و 
دینی، ضمن بازنمایی مبارزات حضرت موسی، ارزش های انسانی 
و معنوی این شخصیت بزرگ را نیز به نمایش بگذارد. از نظر 
برخی منتقدان، این داستان توانسته است پیام های عمیق تری 

نسبت به آثار مشابه به نمایش بگذارد.

دستاوردهای فنی و بازیگری  
این فیلم توانسته است تا در برخی جنبه های فنی مثل طراحی 
صحنه و موسیقی، توجه ویژه ای به جلب مخاطب داشته باشد. 
طراحی صحنه ها و موسیقی به ویژه در بازسازی فضاهای تاریخی، 

اثرگذار و در انتقال جوامع تاریخی موفق بوده است.

با این حال، از دیدگاه برخی منتقدان، بازی برخی از بازیگران 

شجره  شكیب  و  تشكر  بهنام  مانند 
و  نبوده  تأثیرگذار  كافی  اندازه   به 
را  خود  شخصیت های  نتواسته اند 
موضوع  این  كنند.  منتقل  خوبی  به 
درک  و  شخصی سازی  در  به ویژه 
عمق شخصیت های تاریخی به چشم 

می آید.

نقدهای وارد شده  
نیز  نقدهایی  با  فیلم  حال،  عین  در 
مواجه شده است. بسیاری از منتقدان 
معتقدند كه فیلم نتواسته است عمق 

و ابعاد یك درام تاریخی به ویژه در مورد یك شخصیت مذهبی 
و جهانی همچون موسی )ع( را به خوبی انتقال دهد. برخی از 
نقدها به ضعف های فیلم در خلق فضاسازی های تاریخی، ضعف 
در جلوه های ویژه و شخصیت های فرعی كه بیشتر به كاریكاتور 

شبیه هستند، اشاره دارند.

نقض غرض و نبود جغرافیا  
فیلم “موسی كلیم الله” از نظر بسیاری از منتقدان در ساختاری 
نبوده است.  انتخاب كرده است، موفق  بیان داستان  برای  كه 
مانند  بزرگ  و  تاریخی  روایت داستانی  برای  به ویژه در تلاش 
فضای  و  جغرافیا  است  نتواسته  فیلم  موسی،  زندگی حضرت 
دوران فرعون را به طور مناسب بسازد. به همین دلیل، فیلم بیشتر 
در معرض انتقاد قرار گرفته كه نتواسته است ابعاد تاریخ و دین 

را به درستی روایت كند.

در مجموع، فیلم “موسی كلیم الله” با وجود برخی نكات مثبت 
در زمینه طراحی صحنه و موسیقی، نتواسته است در بخش های 
مختلف مانند بازیگری، روایت داستان و ساختار درام تاریخی، 
توقعات را برآورده كند. به نظر می رسد كه حاتمی كیا در حوزه 
درام تاریخی تجربه كافی نداشته و این موضوع در فیلم به وضوح 
قابل مشاهده است. بنابراین، “موسی كلیم الله” به عنوان یك فیلم 
تاریخی و دینی در حد و اندازه ای كه انتظار می رفت، عمل نكرده 

است.

طل  
اگرچه بسیاری از تماشاگران و منتقدان نسبت به این فیلم امید 
داشتند كه بتواند تأثیرگذار باشد و در سطح جهانی پیام های 
خود را منتقل كند، اما كیفیت پایین در اجرا و ضعف در نمایش 
جغرافیا و شخصیت های تاریخی باعث شد تا این اثر نتواهد به 

جایگاه شایسته خود برسد.

اتوبان«  فیلم سینمایی »گوزن های  پاسخ  و  نشست پرسش 
صفاری  ابوالفضل  باحضور  و  مقدسیان  محمدرضا  اجرای  با 
علیرضا  )نویسنده(،  سروش  باقر  كارگردان(،  و  )تهیه كننده 
پورفرج  نوید  صفاری،  سامان  فیلمبرداری(،  )مدیر  برازنده 

)بازیگران( و پیام آزادی )آهنگساز( برگزار شد.

در ابتدای این نشست، ابوالفضل صفاری، كارگردان و تهیه كننده 
فجر  فیلم  جشنواره  به  سال ها  از  بعد  كه  خوشحالم  گفت: 
برگشته ام. نوشتن فیلمنامه »گوزن های اتوبان« سه سال پیش 
آغاز شد. فیلمبرداری نیز سال گذشته انجام شد و فیلم به این 
دوره از جشنواره رسید. من پیش تر فیلم كوتاهی درباره موضوع 
تاثیر هوش مصنوعی در زندگی انسان ساخته بودم. این موضوع 
نه تنها برای كشور ما كه برای تمام دنیا موضوع به روزی است. 

درنهایت من از آن موضوع  وام گرفته و این فیلم را ساختم.

باقر سروش، نویسنده بیان كرد: انسان ها امروز مدام مشغول 
بازی كردن در فضای مجازی هستند. فیلم بیشتر از این كه 
درباره فضای مجازی باشد درباره جامعه نمایش است. جامعه 
از  و  آن زیست می كنیم  در  روزها  این  ما  نمایشی كه همه 

تاثیرات و عواقب این نوع زندگی آگاه هستیم.

علیرضا برازنده، مدیر فیلمبرداری بیان كرد: فیلمبرداری در 
فضای شهری به هرحال چالش های خاص خودش را دارد. اما ما 
تنها به پلان فكر می كنیم و این كه ثبت تصاویر درست اتفاق 
بیفتد. در این قصه ای كه در فضایی رئال روایت می شود، بستر 
سورئالی نیز در پس زمینه كار وجود دارد و امیدوارم این موضوع 

به خوبی دیده شود.

نوید پورفرج، بازیگر درباره حضور در این اثر سینمایی نكاتی 
را بیان كرد و گفت: یكی از جذابیت های كار بازیگری برای 
من این است كه نقش هایی را بازی كنم كه متفاوت از دیگر 
كارهایم باشد. وقتی فیلمنامه را خواندم و دیدم كه این نقش 
متفاوت از دیگر نقش های من است تصمیم گرفتم این كار را 
بپذیرم. من بازیگری را به دلیل ذات بازیگری دوست دارم و 
می خواهم سر صحنه از زندگی كردن نقش ها لذت ببرم. برایم 
مهم نیست كه این تجربه كردن می تواند به نفع یا به ضرر من 

منجر شود.

سامان صفاری، دیگر بازیگر فیلم گفت: اولین تجربه بازیگری 
من »شیار ۱4۳« بود. بعد از آن فیلم، من تصمیم گرفتم بیشتر 
تلاش كنم و وقتی این نقش به من پیشنهاد شد آن را به عنوان 
چالشی برای خودم در نظر گرفتم و كار كردم. باید بگویم كه از 
قبل موتورسواری بلد بودم اما موتورسواری به عنوان یك پیك 
موتوری پر از جزئیات و چالش هایی است كه تا تجربه نشود 

نمی توان آن را درک كرد.

پیام آزادی،  آهنگساز بیان كرد: ما دوست داشتیم از آهنگ هایی 
استفاده كنیم كه در فضای مجازی ترند می شوند، اما برای 
حضور در جشنواره های جهانی به مشكل كپی رایت می خوردیم. 
اصلی  ساز  عنوان  به  هنگ درام  از  گرفتیم  تصمیم  درنتیجه 

استفاده كنیم و در كنار آن از سازهای زهی نیز بهره بردیم.

ابوالفضل صفاری گفت: این جشنواره با نظم كافی سعی در 
جشنواره  این  برگزاری  دارد.  سینمایی  رویداد  این  برگزاری 
كار سختی است و به نظرم عوامل به خوبی از پس این كار 
برآمده اند. مدیران این جشنواره كارشان را خوب بلدند. چیزی 
كه اهمیت دارد دیده شدن فیلم است وگرنه داوری همه جای 

دنیا سلیقه ای است.

او ادامه داد: من خود فضای مجازی را در فیلم نشان ندادم، زیرا 
سطح كار پایین می آمد. اما فیلم به حال و روز امروز مردم ایران 

در شرایط حكمرانی فضای مجازی می پردازد.

پورفرج گفت: امیدوارم  این فیلم بتواند تاثیری هرچند كوچك 
بر نسل جوان بگذارد. ناراحت كننده است كه فضای مجازی 

می تواند شكل روابط میان انسان ها را تغییر دهد.

باقر سروش، نویسنده گفت: ما دوگونه انسان هستیم. انسانی كه 
نفس می كشد و انسانی كه تبدیل به آواتار و تصویر شده  است. 

این فیلم تصویر مجازی آدم ها را به چالش می كشد.

روایتیمتفاوتازچالشهای
فضایمجازیدرزندگیامروز

طلوع موسی در دل تاریخ!

 این فیلم را بین المللی بدانید

با  جنگ«  »خدای  سینمایی  فیلم  پاسخ  و  پرسش  نشست 
حضور حسین دارابی )كارگردان(، سعید سعدی )تهیه كننده(، 
)نویسنده(،  ثقفی  احسان  فیلمبرداری(،  )مدیر  براتی  سعید 
محمد برادران )مدیر جلوه های ویژه بصری(، سیاوش كردجان 
)تدوینگر(، محمدرضا شفاه )طراح پروژه(، داریوش كاردان، ساعد 
پیام احمدی نیا، حسین سلیمانی، عبدالرضا نصاری،  سهیلی، 
برج میلاد  فیلم در  )بازیگران(  آزاده سیفی، عبدالرضا نصاری 

برگزار شد.
از خانواده شهید  این نشست گفت:  ابتدای  سعید سعدی در 
طهرانی مقدم كه با مهربانی كنار ما بودند و همچنین سردار 
بسیار  محمدحسنی  احسان  بزرگوارم  برادر  و  حاجی زاده 
سپاسگزارم كه بدون حضور این عزیزان چنین فیلمی ساخته 

نمی شد.

حسین دارابی كارگردان این اثر مطرح كرد: فیلمنامه این اثر 
برای پنج سال پیش است كه به همراهی آقای ثقفی و شفاه كار 
را آغاز كردیم و مستندهایی را سازمان صنایع هوافضا در اختیار 
ما قرار داد. ما به دنبال رویكرد بودیم و می خواستیم چالش 
داشته باشیم و قدری تخیل كرده ایم. بحث زندگی قهرمان ما 
اقتباسی ست و فكر كردیم نزدیك شدن به شخصیت بزرگی 
مانند شهید طهرانی مقدم بسیار سخت خواهد بود و ما به این 
شهید بزرگوار نزدیك شدیم و فیلم را به شهید طهرانی مقدم 

تقدیم كردیم.

احسان ثقفی نویسنده این فیلم گفت: زمانی كه ماجرا را شنیدیم 
به این فكر كردیم كه حقیقت این ماجرا را نمی توان در دو ساعت 
ارائه كرد. ما از المان های واقعی استفاده كردیم و بخش هایی از 

واقعیت را نگه داشتیم و قصه خود را ساختیم.

كردیم  فكر  و  است  تمثیل  جای  سینما  داد:  توضیح  دارابی 

می توانیم كُنه زحمات این شهید بزرگوار را در 
این فیلم نشان دهیم.

ساعد سهیلی بازیگر این فیلم، گفت: برای من 
افتخار است كه اینجا در خدمت شما هستم و 
با تشویق های شما تمام خستگی را از تن من به 
در كرد. من نقش هایم را حسی انتخاب می كنم 
و به این انتخاب خود افتخار می كنم. عموی من 
زیر شكنجه های  و در جوانی  بود  تئاتر  بازیگر 
عراقی ها شهید می شود و حتی اسم شان را در 

فیلم نوشتم.
وی ادامه داد: مستندهایی دیدم و مصاحبه های 
كرد.  كمك  من  به  بسیار  كه  داشتیم  زیادی 
معتقدم این فیلم فارغ از هر ایدئولوژی یك فیلم 

ملی بود.
داریوش كاردان یكی دیگر از بازیگران این فیلم بیان كرد: در 
همه جنگ ها و هشت سال دفاع مقدس بسیاری از نكات مغفول 
مانده است. چیزی كه معمولا از آن غفلت می شود، تبعات جنگ 
است.  دو سال در جبهه بودم و ما وقتی در آنجا بودیم واقعا 
لرزیدم كسانی را دیدم كه قرآن و مفاتیح دارند. یعنی جنگ 
تحمیل شده است و ما باید دفاع كنیم. چه زمانی ما در فیلم های 
خود به همسران شهدا، مادر سه شهید، فرزندان شهید و چنین 
بزرگوارانی پرداخته ایم؟ سینما به این بخش از جنگ بدهكار 
است. امیدوارم در آینده فیلم هایی درباره جنبه های دیگر جنگ 

هم ساخته شود.

حسین سلیمانی درباره نقش خود توضیح داد: نقش متفاوتی بود 
و تجربه آن را نداشتم و دوست داشتم كه در این فیلم حضور 

داشته باشم. 

فیلم گفت: كاراكتر من هم  این  بازیگر  پیام احمدی نیا دیگر 
وظیفه ملی خود را انجام می داد و دوست دارم در اینجا از تمام 

عزیزانی كه در تولید این فیلم زحمت كشیدند، تشكر می كنم.

سعید براتی مدیر فیلمبرداری بیان كرد: حضور در این پروژه 
ملی برای من افتخار بود. بدون كمك محمد برادران واقعا چنین 

تصاویری كه دیدید، خلق نمی شد.

محمدرضا شفاه طراح پروژه بیان كرد: آنچه كه دیدین نتیجه 
زحمات برادرم جناب سعدی بود كه با اعتماد بی نظیر بخش های 
مختلف به ایشان، كار پیش رفت. شرایط تولید زمانی فراهم 
شد كه من داخل ایران نبودم و آقای سعدی تمام قد كنار ما 

ایستادند و مشكلات فراوان اجرایی را به جان خریدند.

بسیار  پروژه  كرد:  بیان  فیلم  این  تدوینگر  كردجان  سیاوش 
سنگینی بود و تصور من فیلمبرداری بالای ۱۰۰ جلسه بود و ما 
پروسه مونتاژ طولانی داشتیم. در كنار حس و حال، ریتم فیلم 
بسیار برای ما مهم بود. تدوین بازنویسی نهایی فیلمنامه ست و 

تمام سعی خود را كردیم تا كار خود را با رضایت پیش ببریم.

محمد برادران مدیر جلوه های ویژه بصری توضیح داد: اگر اجری 
و ثوابی از این پروژه ها نصیب شده آن را به روح پدرم تقدیم 
می كنم. دوستان هوافضا ماز و موشك را سر صحنه آوردند و 
در جاهایی كه موشك ایستاده بود، واقعی بود. سكانس هایی كه 
مربوط به شلیك و پرواز موشك بود كار جلوه های ویژه بصری 
بود. ما كار تخصصی نظامی انجام دادیم و عزیزان هوافضا كنار 

ما بودند.

آزاده سیفی بازیگر این فیلم درباره نقش خود توضیح داد: در 
داستانی  خط  است،  جنگ  درباره  كه  قصه ای  و  ما  فیلمنامه 
عاشقانه پیش آمده و به نوعی انگیزه قهرمان ما عشق است و 
برای هدف بالای خود عشق را فدا می كند. به این دلیل چنین 

نقشی را بسیار دوست داشتم.

عبدالرضا نصاری دیگر بازیگر این فیلم گفت: وقتی فیلمنامه را 
خواندم به آقای دارابی گفتم چقدر این شخصیت می تواند در 
روند فیلم و قصه تاثیرگذار باشد؟ واقعا تاثیرگذاری نقش برای 

من بسیار مهم بود.

شفاه بیان كرد: درباره اهمیت ساختن چنین فیلمی صحبت 
می كنیم ولی می خواهم بگویم فردای روزی كه عملیات صادق 
اتفاق افتاد در فرانسه با كسی صحبت می كردم و از شجاعت 
و شرافت ما تعریف می كردند. این فیلم اگر ساخته شده است 
معتقدم ما تازه سر خط هستیم. باتوجه به فرصت های بین المللی 
چنین فیلمی را فیلم بین المللی بدانند و این فیلم را به دیده 

مردم برسانیم.

ساعد سهیلی بازیگر نقش اصلی این فیلم بیان كرد: برای عربی 
صحبت كردن بسیار تمرین كردم و بازیگری نیستم كه صرفا با 
استعداد كار خود را پیش ببرم و معتقدم كه بازیگر سخت كوشی 
هستم. یك گروه در ارائه این بازی به من كمك كردند و من هم 

تلاش خود را كردم.

حسین دارابی گفت: مشاوران زبده ای در این فیلم كنار ما بودند 
و در برخی موارد هم به دلیل اقتضای سینمایی بودن كار دیگری 

می كردیم. ما الهامی از فیلم اوپنهایمر نگرفته بودیم.

هنر و ادبیات
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 سال سوم                           شماره پانصدوبیست وهفت
جامعه

جامعهشناس-سلبریتیها
بهمثابهآسیباجتماعی

درباره  انتقادی  دانشی  اغلب   جامعه شناسی 
»ساختارها« و »ساخت های« فرهنگی و اجتماعی و 
سیاسی آن هم به شكلی تاریخی است. از این جهت 
در  دولت ها  و  جریان ها  و  افراد  تصمیمات  و  اراده 
تحلیل های جامعه شناختی باید معمولا در ته جدول 
این روزها جامعه شناس- اما  باشد.  بررسی هایشان 

سلبریتی هایی را  در رسانه ها می بینیم كه وزن اصلی 
در متغیرها، به اراده و تصمیمات فلان افراد و بهمان 
دولت ها می دهند و مشغول محكوم و منكوب كردن 

افراد و سیاست ها و دولت ها هستند. 

در تبیین هر پدیده و مساله اجتماعی عوامل مختلفی 
دخیل اند و در جامعه شناسی آموخته ایم برای فهم یا 
حل آن مساله اجتماعی، باید وزن مناسب به عوامل 
موجده آن داد. ولی آنچه در جامعه شناسیِ رسانه ای 
شده اخیر می بینیم، تفوق سیاست روزمره و قدرت 
پوزیتیو بر سایر عوامل تبیینی است. كار به جایی 
درنظر  به  را  ما  كه  فوكویی  امروز حتی  كه  رسیده 
گرفتن تاثیرات میكروفیزیكِ قدرت و قدرت نرم احاله 
می داد و از تاثیر قدرت »گفتمان های دانش« مدرن 
بر شكل دهی سوژه ها برای مان می گفت و آرنتی كه 
توتالیتاریسم و فاشیسم مدرن را نقد می كرد و با این 
نقدها به آرمان رهایی از بند شذوذات مدرنیته نوید 
سیاسی  بحث های  برای  ابزار  یك  به  صرفا  می داد، 
در  جامعه شناس-سلبریتی ها  این  از  برخی  روزمره 
و  سیاستمداران  برخی  كردن  محكوم  و  منكوب 

دولت  ها تبدیل شده است. 

اگرچه  »سیاست زدگی«،  یا  و  سیاست  فربهی  این 
می تواند در رسانه های اجتماعی توجه جلب كند، ولی 
در ازای آن در حال ترویج تفسیری از جامعه شناسی 
است كه با هر عینكی به آن نگاه  كنیم با زمینه های 
تاریخی شكل گیری و تكوین آن متباین و نقض غرض 

است.

 البته شاید اینكه در برنامه  درسی علوم اجتماعی و 
ممكن  و  دارد  وجود  نقصان هایی  ما  جامعه شناسی 
است كسی با كمترین آگاهی از تاریخ و فرهنگ ایران 
و روندهای تاریخیِ شكل گیری ساختارها و صرفا با 
مرور برخی نظریات گزینش و ترجمه شده كلاسیك 
به راحتی مدرک دكترا دریافت كند، در  یا معاصر 
شكل گیری چنین سیاست زدگی هایی بی تاثیر نباشد. 
اما تا جایی كه می دانیم نقطه مشترک همان متون 
چنین  از  انذار  هم،  متعارف   جامعه شناسی  علمی 

سطحی نگری های اراده گرایانه است.

»ملی گرایی  آن  از  زیادی  بخش  گمانم  به 
معضله  یك  عنوان  به  پیشتر  كه  روش شناختی« 
اساسی در جامعه شناسی ایرانی نام برده بودم، محصول 
این سیاست زدگی است. چنین سیاست زدگی صرفا 
رو  از همین  است،  داخلی  دنبال كنش سیاسی  به 
نمی تواند و یا نمی خواهد نگاه ساختاری تاریخی به 
مسائل داشته باشد تا بهتر بتواند شعار  دهد و لایك 

جمع   كند. 

میثم   مهدیار

انقلابی«  فرهنگ  تا  فرهنگی  انقلابی  »از  نشست  ابتدای  در 
با گرامی داشت سال گشت  دكتر محسن ردادی، دبیر جلسه 
پیروزی انقلاب، تاكید كرد كه انقلاب مردم ایران در سال ۵۷، 
فرهنگی ترین انقلاب تاریخ را رقم زد. این موضوع را می توان 
راهپیمایی های  در  مردم  فرهنگی  شعارهای  زیاد  تعداد  از 

منتهی به پیروزی انقلاب اسلامی دریافت. 
در ادامه دو استاد برجسته حوزه انقلاب اسلامی آقای دكتر 
امام  پژوهشكده  علمی  هیئت  عضو  محمودی كیا،  محمد 
مهدی جمشیدی،  آقای  جناب  و  اسلامی  انقلاب  و  خمینی 
به  اسلامی  اندیشه  و  فرهنگ  پژوهشگاه  علمی  هیئت  عضو 

ارائه دیدگاه های خود پرداختند.

دكتر محمد محمودی كیا در ابتدا سخن خود گفت: چنانچه 
به تحولات یك صد و بیست سال اخیر نگاهی جامعه شناختی 
ایرانی همواره پویا بوده و  باشیم خواهیم دید جامعه  داشته 
وقوع دو انقلاب اجتماعی بزرگ همچون انقلاب مشروطیت 
دو  كنشگری  و  پویایی  كه  می دهد  نشان  اسلامی  انقلاب  و 
و  این تحرک  این تحولات است و هنوز هم  اصلی  خصیصه 
زندگی درون جامعه ایرانی وجود دارد. جامعه ایرانی به شدت 
زنده است و به دنبال یافتن معناست. بر خلاف مستشرقین 
كه ایرانیان را منفعل و تأثیرپذیر می دانند، ایرانیان به صورتی 
و  جهانی  تحولات  درون  خود  معنایابی  فرایند  پی  در  پویا 
عصری هستند. اراده ایرانیان همواره نیروی قدرتمندی برای 

نیل به پیشرفت و دستیابی به یك نیك زیستی است. 
این اراده در مرور زمان توانسته موجد نوعی قدرت اجتماعی 
شود كه توانسته به درجاتی در برابر قدرت سیاسی منویات 
قدرت  زمان  هر  كه  طوری  به  بخشد.  ظهور  و  بروز  را  خود 
سیاسی با قدرت اجتماعی همراه شد، جامعه پیش رفته است 
و جایی كه این همراهی نبوده و در مقابل هم قرار گرفته اند، 
گرفته  اجتماعی شكل  مقاومت  اشكال  دیگر  یا  یك جنبش 

است. 

جامعه  نظری  مطالعات  در  نظری  مرزهای  اسلامی  انقلاب 
شناسی سیاسی را جابجا كرد و منجر به ظهور نسل چهارم 
نظریه های انقلاب شد. به طور عمده چهار رهیافت در نسل 
چهارم نشریات انقلاب برای تبیین انقلاب اسلامی وجود دارد 
كه یكی از آنها رهیافت فرهنگی است. این نگاه معتقد است 
كه انقلاب اسلامی یك تجربه ویژه بشری است. فوكو انقلاب 
را انقلابی برای معنویت می داند و می گوید كه طبقات مختلف 
اجتماعی با یك موضوع مشترک یعنی یافتن معنا و معنویت 
وارد میدان مبارزه شده اند. لیلی عشقی نیز معتقد است كه 
انقلاب اسلامی واحد یك عنصر عرفانی شیعی برجسته است 
و در زمانی بین زمان ها و یا به تعبیر دیگر در ملكوت رخ 
داده است. همچنین مایكل فیشر به عنوان یك انسان شناس 
برجسته آمریكایی به بررسی انقلاب اسلامی می پردازد و نقاط 
عطف زمانی انقلاب را نقاط مذهبی معرفی می كند. همچنین 
نیز همگی معنوی هستند و حسینیه ها و  انقلاب  مكان های 

مساجد مكان های انقلاب هستند.
البته در این روایت در صدد نفی سایر عوامل مانند بی عدالتی، 
عدم چرخش نخبگان، عوامل اقتصادی و... نیستیم؛ بحث سر 

این است كه تأثیر عامل فرهنگی ویژه و برجسته است. 
وقتی  كه  است  انقلاب  فرهنگی  ماهیت  همین  دلیل  به 
برق  و  آب  شدن  رایگان  از  سخن  موقت،  دولت  سخنگوی 
امام خمینی  بلافاصله  را مطرح می كند،  برای طبقه محروم 
این  بر  گذاشتن  صحه  ضمن  و  می دهند  نشان  واكنش  ره 
وعده دولت موقت، تأكید می كند كه ما برای رسیدن به مقام 

انسانیت انقلاب كردیم. 
در دایكوتومی و دوگانه ای كه امام خمینی ره بین اسلام ناب و 
اسلام آمریكایی را مطرح می كند یك نگاه معنوی حاكم است. 

حدود 4۰بار این دوگانه مطرح شده است. 
در موضوع صدور انقلاب اسلامی كه حدود ۷۹ بار تكرار شده، 
با اضافاتی است كه اغلب صدور فرهنگی و معنوی را منظور 

است نیز همین نگاه فرهنگی وجه غالب را دارد. 
این  نی.  اسلامی  انقلاب  اندیشه  در  مستضعف  كلیدواژه  در 
توجه  باید  البته  دارد.  ویژه ای  جایگاه  و  غالب  وجه  رویكرد 
ذاتا  مستضعف،  دارد.  فرق  مستضعف  با  ضعیف  داشت 
غل  و  ها  محدودیت  برخی  وجود  دلیل  به  و  نیست  ضعیف 
باعث شده كه ضعیف  تحویل شده  آن  به  كه  زنجیرهایی  و 
بماند. امام خمینی ره عامل مهم این استضعاف را لستضعاف 
است  لازم  نیز  آن  ارتقای  برای  و  می داند  فكری  و  فرهنگی 

بهبود فرهنگی مد نظر قرار گیرد. 
بنابراین مسلم است كه انقلاب اسلامی یك انقلاب فرهنگی 
انقلابی  ادامه به این موضوع می پردازم كه فرهنگ  بود. در 

در ایران چیست؟
و  مدرنیته  به  علاقه مند  جوامع،  بقیه  همانند  ایران  جامعه 
اما این  بهره كندی حداكثری از مظاهر زیست مدرن است. 
مدرن خواهی با تحول خواهی فرهنگی همراه است. هر زمان كه 

قدرت سیاسی با قدرت اجتماعی همنوا شده اعتماد سیاسی 
افزایش یافته و فاصله بین مردم و دولت كاهش یافته است. 
مثل زمان جنگ و دهه شصت. جامعه ایرانی طیفی از تفكرها 
و تمایلات فرهنگی است. از حیث ساختاری می توان جامعه 
ایرانی را درون یك نگاه گفتمانی تعریف و طبقه بندی كرد. 
در مركز جامعه ایرانی، سنت گرایان هستند كه بخش زیادی 
از جامعه را در بر می گیرد. طیف نوگرایان و تجددخواهان هم 
از آن  را تشكیل می دهد. پس  ایران  از جامعه  بخش مهمی 
طیف پسانوگرایان هستند كه طبقه محدود اما با سرعت رشد 

قابل توجه هستند. 
برای فهم جامعه ایران از چارچوب عنایت الله استفاده می كنم. 
در  همه  از  بیش  سنت گرایان  ملموس،  و  لیتانی  لایه  در 
مناسك مختلف مانند راهپیمایی ها، مناسك دینی همچون 
مراسم اربعین، اعتكاف و... دیده می شوند. در لایه گفتمانی، 
و  دارد  وجود  سنت گرایان  میان  در  مختلف  گفتمان های 
آشكار می سازند  را  تجددخواهان در دموكراسی خواهی خود 
و در لایه گفتمانی نیز اومانیسم حاكمیت دارد. طیف سوم، 
كه پسانوگرایان هستند و در ادبیات انسان شناسی آمریكایی، 

نسل زد خوانده می شوند.

آشكار  را  خود   ۱4۰۱ سال  در  عمدتاً  جامعه  از  بخش  این 
كرد. این افراد از همین خانواده ایران هستند و علیرغم اینكه 
نگاه های متفاوت دارند اما می توان با بخش هایی از این طیف 
ارتباط برقرار كرد و مانع از دور شدن آنها از جامعه ایرانی و 

نظام هنجاری و پیوستن آنها به ساختارشكنان شد. 
همه این مواردی كه در لایه های مختلف طیف های گوناگون 
گفته شد، جنس فرهنگی دارند. معتقدم كه علیرغم تفاوت ها، 
این امكان برای جامعه ایرانی وجود دارد كه با گفتگو بتواند به 
توافق برسد و همگرایی رخ دهد. فرهنگ آن بستر و محملی 
است كه می تواند عبور ما از چالش ها را با كمترین هزینه را 
فراهم سازد. باید با جامعه با زبان تعامل فرهنگی سخن گفت.

آشكار  را  خود   ۱4۰۱ سال  در  عمدتاً  جامعه  از  بخش  این 
كرد. این افراد از همین خانواده ایران هستند و علیرغم اینكه 
نگاه های متفاوت دارند اما می توان با بخش هایی از این طیف 
ارتباط برقرار كرد و مانع از دور شدن آنها از جامعه ایرانی و 

نظام هنجاری و پیوستن آنها به ساختارشكنان شد. 
همه این مواردی كه در لایه های مختلف طیف های گوناگون 
گفته شد، جنس فرهنگی دارند. معتقدم كه علیرغم تفاوت ها، 
این امكان برای جامعه ایرانی وجود دارد كه با گفتگو بتواند به 
توافق برسد و همگرایی رخ دهد. فرهنگ آن بستر و محملی 
است كه می تواند عبور ما از چالش ها را با كمترین هزینه را 
فراهم سازد. باید با جامعه با زبان تعامل فرهنگی سخن گفت.

گروه  پژوهشگر  جمشیدی،  مهدی  نشست،  دوم  بخش  در 
انقلابی  آرمان گرای  یك  خمینی،  امام  گفت:  فرهنگ پژوهی 
بضاعت ها  و  امكان ها  یعنی  داشت؛  حداكثری  توقع  كه  بود 
در  بود.  تحقّق  و  شدن  به  معتقد  و  می دانست  فراوان  را 
سخن  امتناع  و  نشدن  از  كه  بودند  دیگرانی  شرایط،  همان 
توهم  را  پساانقلاب  پیشروی  یا  انقلاب  تحقّق  و  می گفتند 
امكان ها  مصلحِ  نه فقط  خمینی،  امام  اما  می كردند،  تصوّر 
می انگاشت.  گسترده  و  حداكثری  نیز  را  امكان ها  بلكه  بود، 
انتقاد  آنها  به  و  بود  بزرگان  برخی  بی عملی  متعرضِ  ایشان 
می كرد و از آنها، مبارزه و موضع گیری را می طلبید، اما چون 
وادی  وارد  بود،  حداقلی  و  محدود  شریط،  از  دیگران  درک 
عمل نمی شدند و كناره گیری و خاموشی را ترجیح می داند. 
این گونه نبود كه نقطة آغاز شكل گیری شرایط انقلابی، همان 
بلكه  كرد،  مبارزه  به  شروع  خمینی  امام  كه  باشد  نقطه ای 
این بستر، از چند دهه پیش فراهم شده بود، اما چهره ها و 
شخصیّت ها از آن بهره نمی بردند. پس تفاوت در »عاملیّت ها« 
امام  كنشگری  دورة  در  كه  نبود  نه »شرایط«. چنین  و  بود 

این  بلكه  باشد،  آمده  پدید  مساعد  شرایط  ناگهان  خمینی، 
شریط، چه بسا در گذشته، هموارتر نیز بودند، اما آنان كه باید 
انتظار  در  خمینی  امام  داشتند.  حداقلی  نگاه  برمی آشفتند، 
فراهم  كنشگری،  برای  را  شرایط  بلكه  بود،  ننشسته  شرایط 
می دید و به انفعال و خاموشی بزرگان، معترض بود. ازاین رو، 
چنین نبود كه امام خمینی در نخستین واكنش های انتقادی 
خود نسبت به حكومت پهلوی، دریابد كه شرایط برای قیام 
ذهنی  طرح  رفت.  پیش  می توان  و  است  مساعد  نهضت،  و 
این  و  است  یادداشت سال ۱۳۲۳ مشهود  در همان  ایشان، 
و  انقلاب  درافكندن  برای  امام خمینی  متقن  از منطق  متن 
از  ستاندن حكومت از طاغوت حكایت می كند. ایشان پیش 
عمل، امكان و شدن را دریافته بود و آن گاه وارد میدان عمل 

و عین شد.
جمشیدی ادامه داد: برخلاف روایت هایی از در دهه های اخیر 
از امام خمینی می شود، مقصد ایشان از انقلاب، »توحید« بود 
و نه »مردم سالاری«. توحید در نظر ایشان، اصالت داشت و در 
حكم هدف غایی بود، اما ایشان بر این باور بودند كه باید این 
مقصد اعلی را از طریق حضور و كنشگری مردم، محقّق كرد 
و جامعه را در راستای آرمان های قدسی و انقلابی برانگیخت. 
به بیان دیگر، ایشان برای مردم سالاری، جنبة »طریقیّت« در 
نظر گرفته بود و آن را در كنار و در عرض توحید ننشانده بود. 
فهم تاریخی ایشان این بود كه »تحقّق اجتماعیِ شریعت«، 
كه  زمانی  تا  و  است  حكومت  گرفتن  اختیار  در  به  وابسته 
حكومت در دست قدرت های طاغوتی باشد، آرمان های دینی، 
در تعلیق خواهند ماند. ازاین رو، باید حكومت در اختیار گرفت 
تا تحوّل بنیادی رخ بدهد و ساختارها و نظامات اجتماعی در 
ایران،  انقلاب  در  پس  بگیرند.  قرار  دینی  هدف های  خدمت 
توحید جنبة عالی و غایی داشت و هیچ امر دیگری در عرض 

آن قرار نگرفت.
جمشیدی در پایان تأكید كرد: در میان لیبرال های رسمی، 
از آنجا كه میل به عبور از روایت امام خمینی از انقلاب وجود 
دارند، كوشیده می شود با تاریخی تفسیر كردنِ منطق نظری 
و عملی ایشان، زمینه برای چنین گذاری فراهم شود. اینان 
بر این باور هستند كه امام خمینی در نسبت با موقعیّت های 
خاص و منحصربه فردی كه در آنها قرار داشت، موضع گیری 
می كرد و از این جهت، مواضع ایشان، »فراتاریخی« نیست؛ 
از كلّیّات كه جنبة تاریخی ندارند. در واقع،  جز مجموعه ای 
اینان نمی توانند به صراحت، تفكّر امام خمینی را كنار بگذارند 
و در برابر ایشان، پرچم انكار و نفی و عبور برافراشته كنند، اما 
می توانند با ساختن یك برداشت به شدّت تاریخی و موقعیّتی 
تاریخ و وضعیّت هایی كه  ایشان را در گذشته و  اقتضایی،  و 
واسطه،  این  به  و  كنند  محدود  و  محصور  نمی شوند،  تكرار 
دستاویزی برای چرخش فكری و هویتّی خویش بیابند. این 
در حالی است كه آنچه كه آنها، عَرَضیات تفكّر امام خمینی 
می شمارند، بارهاوبارها تكرار شدند و چه در دورة پیشاانقلاب 
یافتند؛  بازتاب  ایشان  كنش  در  پساانقلاب،  دورة  در  چه  و 
به طوری كه شخصیّت فكری و سیاسی امام خمینی، گره خورده 
دیگر،  بیان  به  است.  تكرارشونده  و  قطعی  مواضع  همین  با 
امام خمینی، »سنّت« و »منطق«  از كنش های  این قطعات 
ایشان بوده اند و نه پاره ای »كنش های اقتضایی«. امام خمینی 
آزادی،  نهضت  با  مواجهه  جمله  از  مشابه،  موقعیّت های  در 
انحراف های  و  رشدی  سلمان  گروهك ها،  رهبری،  قائم مقام 
فرهنگی، آنچنان قاطع و صریح و جدّی موضع گیری كردند 
كه نمی توان این مواضع را به تاریخ خاص، نسبت داد. مسأله، 
تاریخ و شرایط متغیّر آن نیست، بلكه این است كه كسانی 
در درون ساختار رسمی، دچار استحاله و دگردیسی شده اند 
اما چون نمی توانند امام خمینی را انكار كنند، او را به تاریخ 
حواله می دهند تا تناقض ها و تعارض های خویش را در دیدة 

مخاطب، مستحیل نمایند.

از انقلاب فرهنگی تا فرهنگ انقلابی
محمد محمدی کیا - مهدی جمشیدی
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انسان ها امروز مدام مشغول بازی كردن در   
كه  این  از  بیشتر  فیلم  فضای مجازی هستند. 
درباره فضای مجازی باشد درباره جامعه نمایش 
است. جامعه نمایشی كه همه ما این روزها در 
آن زیست می كنیم و از تاثیرات و عواقب این نوع 

زندگی آگاه هستیم.

وقتی حرف زدن هزینه ندارد

یكی از معضلات بزرگ و حل نشدنی ورزش كشور این 
است كه حرف زدن در آن هیچ هزینه ای ندارد یا حداقل 
فقط برای برخی هزینه دارد. كافیست فقط شما در ورزش 
مسئولیتی داشته باشید، آن وقت خیلی راحت می توانید 
در خصوص تمام موضوعات ورزشی حتی بی ربط با حوزه 
فعالیت تان حرف بزنید بدون اینكه نگران برخورد باشید. 
مثلًا می توانید در كشتی سمتی داشته باشید، ولی در 
خصوص فوتبال، والیبال یا حتی شنا هم حرف بزنید. 
می توانید در فوتبال سمت داشته باشید، ولی در مورد 
البته  كنید.  جابه جا  آدم  حتی  و  صحبت  وزنه برداری 

می شود حتی سمتی نداشته باشید، ولی در تمام حوزه ها 
اظهارنظر كنید. خب اینگونه می شود كه سنگ روی سنگ 
بند نمی شود و هر كس هرچه می خواهد می گوید. آنچه كه 
و بدل می شود  بزرگ ورزش كشور رد  بین دو  این روز ها 
این ماجراست، ماجرایی كه هرچه مسئولان  نمونه واقعی 
ورزش و حتی رسانه ها سعی می كنند به گونه ای آن را فیصله 
دهند، ولی ظاهراً طرفین ماجرا به خصوص یك طرف و برخی 

رسانه های خاص نمی خواهند تمام شود. 
این دقیقاً همان نكته ای است كه ابتدای مطلب به آن اشاره 
كردیم، یعنی حرف زدن برای مسئولان ورزش هیچ هزینه ای 
ندارد. حالا این حرف هرچه می خواهد باشد، حتی بی ارتباط 
قابل توجه در حاشیه  این مسئول. نكته  به حوزه فعالیت 
به وجود آمده اینكه ظاهراً آقایان از حاشیه چندان بدشان 
هم نمی آید و دوست دارند هر طور شده حتی با دخالت در 
حوزه های دیگر خود را مطرح كنند. البته از بعد رسانه ای 
برخی رشته ها نسبت به رشته های دیگر در این خصوص 

غافل ماند. 
توهم بزرگ بودن هم یكی دیگر از مشكلات ورزش كشور 

است. اینكه تصور كنی اینقدر بزرگ هستی كه در همه چیز و 
همه جا دخالت كنی. اینكه تصور كنی، چون در جایی موفق 
بودی، می توانی در جای دیگر هم با اعمال همان سیاست ها 
موفق باشی و اصلاً توجه نكنی كه هر حوزه با حوزه دیگر 
فرق دارد. این خودبزرگ بینی آفتی است كه هر چیزی را به 

نابودی می كشاند. 
نه آقایان این راه و رسمش نیست. ورزش كشور به اندازه 
كافی معضل و مشكل دارد. هر رشته هم به اندازه خودش 
درگیر مشكلات ریز و درشت هست، پس به نظر می رسد 
بزرگان رشته های مختلف به جای دخالت در امور رشته های 
دیگر سرگرم حل و فصل مشكلات رشته خودشان باشند، 
نه اینكه خود را به عنوان یك منجی معرفی و اینگونه تصور 
كنند كه می توانند در خصوص همه چیز حرف بزنند. البته 
در این میان نباید از قصور نهاد های بالادستی فدراسیون های 
ورزشی هم غافل شد، آنها كه باید با تذكر به موقع به مسئولان 
و بزرگان ورزش كاری كنند كه اینگونه حواشی جمع یا به 
حداقل ممكن تقلیل یابد و دیگر كسی به خود اجازه ندهد در 

مورد موضوعات بی ربط با حوزه فعالیتش حرف بزند.

   ، مدال طلا   ۲ با  ایران  فرنگی  منتخب كشتی  تیم 
۳ نقره، ۱ برنز و كسب ۱4۷ امتیاز به عنوان قهرمانی 

مسابقات زاگرب دست یافت.
غلامرضا    توسط  ایران  تیم  مسابقات  این  پایان  در 

فرخی در وزن ۸۲ كیلوگرم و علی اكبر یوسفی در وزن 
۱۳۰ كیلوگرم به مدال طلا، مهدی احدی در وزن ۵۵ 
كیلوگرم،   ۶۳ وزن  در  كشتكار  محمدمهدی  كیلوگرم، 
دانیال سهرابی در وزن ۷۲ كیلوگرم به مدال نقره و پویا 
ناصرپور در وزن ۶۰ كیلوگرم به مدال برنز دست یافت.

کاراتهایرانبهقهرمان
لیگجهانیگرجستاندستیافت

آیادربی105بدونتماشاگر
برگزارمیشود؟

اولین مسابقه خانگی پرسپولیس دیدار روز ۹ اسفند با استقلال است   
و از این رو این شائبه به وجود آمد كه سرخپوشان از حضور تماشاگران 

خود در این بازی محروم هستند.
تراكتور آمده كه    با  بازی  انضباطی درباره پرونده  در رای كمیته 

در صورت قطعی شدن، بازی بعدی پرسپولیس بدون تماشاگر انجام 
می شود و این در شرایطی است كه این باشگاه قصد اعتراض به رأی 

صادره را دارد.
پرسپولیس تا ۳۰ بهمن فرصت اعتراض دارد و با رفتن پرونده به   

استیناف و با توجه به مدت زمانی كه باید این كمیته صرف بررسی 
موضوع كند، می توان این گونه نتیجه گرفت كه دربی روز ۹ اسفند با 

حضور تماشاگران انجام می شود.
 تنها صورتی كه می توان برای انجام بازی بدون تماشاگر متصور   

بود این است كه كمیته استیناف در كوتاه ترین زمان ممكن حكم را 
صادر كند كه با توجه به روند پرونده و سابقه  این كمیته در زمان صدور 
احكام و تاثیرات برگزاری دربی بدون تماشاگر این گزینه دور از ذهن 

خواهد بود.  
این در حالی است كه مسئولان باشگاه پرسپولیس نیز به برگزاری   

دربی با تماشاگر تأكید كرده اند.

دنیا حیدری

 اواخر فروردین ماه سال جاری بود كه سرانجام تكلیف پروژه 
آن،  براساس  كه  شد  روشن  پایتخت  سرخابی های  واگذاری 
چهار بانك و بزرگ ترین مجموعه پتروشیمی ایران با امضای 
باشگاه  دو  سهام  عمده  خرید  به  متعهد  قانونی،  ضمانتنامه 
پرسپولیس و استقلال شدند. هرچند كه این نوع واگذاری را 
سرخابی های  حذف  خطر  اما  نامید،  خصوصی سازی  نمی شد 
پایتخت از اولین دوره لیگ نخبگان آسیا را از بیخ گوش این 

دو باشگاه دور كرد. 
 

قرار بود بعد از واگذاری، سرنوشت پرسپولیس و استقلال تغییر 
كند و بار مشكلات این دو باشگاه تا حد قابل توجهی سبك 
شود، اما برخلاف تصورات، نه تنها اوضاع بهتر نشد كه بدتر هم 
شد. با وجود این به نظر می رسد مشكلات پرتعداد سرخابی های 
پایتخت چندان به چشم وزیر ورزش نیامده كه مدعی است 
واگذاری پرسپولیس و استقلال باعث شده این دو باشگاه به 

شرایط بهتری برسند. 
این در حالی است كه شرایط پرسپولیس و استقلال در جدول 
واگذاری  كه  است  واقعیت  این  گویای  خوبی  به  رده بندی 
سرخابی ها نتوانسته تأثیری را كه انتظار می رفت، داشته باشد. 
هرچند استقلال چند سالی است كه در حسرت كسب عنوان 
قهرمانی مانده، اما پرسپولیس قهرمان چند دوره لیگ است كه 
این روز ها شرایط چندان جالبی ندارد و تغییرات كادرفنی، عدم 
نتیجه گیری در لیگ و لیگ نخبگان تأییدی بر این گفتار است. 
در حال حاضر شرایط هیچ یك از این دو تیم جالب توجه نیست، 

نه پرسپولیسی كه با كسب ۳4 امتیاز در رده چهارم جدول قرار 
دارد و هنوز خیلی از محدوده تیم های مدعی دور نشده و نه 
استقلالی كه با كسب تنها ۲۳ امتیاز در رده نهم جا خوش كرده 
است. اما مشخص نیست چه چیزی باعث شده دنیامالی تصور 
كند وضعیت این دو تیم بعد از واگذاری بهتر شده، وقتی نه در 
لیگ توانستند عملكرد قابل قبولی از خود به نمایش بگذارند و نه 
در لیگ نخبگان و بدتر اینكه كادر فنی دو باشگاه نیز درست بعد 
از واگذاری، چند مرتبه دستخوش تغییر شده است! مسئله ای 
كه صدای منتقدان، كارشناسان و حتی هواداران دو تیم را هم 
درآورده است. اعتراضی كه در بازی های اخیر دو تیم بار ها و 
بار ها از روی سكو ها شنیده شد. با وجود این در كمال تعجب 
وزیر ورزش می گوید اوضاع بهتر از گذشته است: »قطعاً اوضاع 
بهتر از گذشته است. همین كه ما ورود نمی كنیم و خودشان 
باید پاسخ بدهند، بهتر است. یك زمانی برای اینكه معمولی ترین 
منابع بودجه اینها تأمین شود با گرفتاری مواجه بودند، اما الان 
شرایط شان بهتر شده است. فكر می كنم به تدریج استقلال و 
پرسپولیس خودشان را پیدا كنند. من با اعضای هیئت مدیره و 
هلدینگ ها صحبت كرده ام. آنها نگاه زیربنایی در بحث های پایه 

دارند و بحث پایه را جدی می گیرند.«
 

بی شك اتفاقات اخیر و آمار مشكلات این دو تیم ثابت می كند 
اوضاع آنها بعد از واگذاری نه فقط بهتر نشده كه بدتر هم شده و 
این چیزی نیست كه بتوان منكر شد یا آن را كتمان كرد. اما اگر 
ماجرا را از جهتی كه وزیر ورزش می نگرد نگاه كنیم، متوجه بهتر 

شدن اوضاع می شویم. البته نه برای پرسپولیس و استقلال، بلكه 
برای وزارت ورزش، چراكه همانطور كه دنیامالی نیز بدان اشاره 
دارد، پیش از این تمام نگاه ها بعد از هر مشكلی به سمت وزارت 
می چرخید، اما بعد از واگذاری دلیلی ندارد كه كسی وزیر ورزش 
را مقصر اتفاقات و ناكامی ها بخواند و عاقلانه است كه او قصدی 
برای ورود به مسائل و مشكلات این دو باشگاه نداشته باشد، به 
طوری كه این را صراحتاً به زبان می آورد: »اصلًا در خصوص 
مسائل و مشكلات دو باشگاه ورود نمی كنیم. آنها مجمع دارند و 
خودشان باید پاسخگو باشند. ما اگر صحبتی هم كنیم با مجمع 
است و گاهی هم با هیئت مدیره صحبت می كنیم كه اگر كمك 
بخواهند كمك خواهیم كرد، اما وظیفه ما فقط در قبال این 
باشگاه ها نیست و همه هستند. در حال حاضر بعضی از استان ها 
تیم ندارند و به دنبال تیم هستند یا برای مثال تیم نفت در لیگ 
برتر نیست. فوتبال حساس است و ما هرچقدر از جایگاه نظارتی 

بالاتری ورود كنیم به نفع تیم هاست.«
 

این نوع نگاه، اما می  تواند به معنای شانه خالی كردن از زیر بار 
مسئولیت باشد، خصوصاً وقتی واگذاری سرخابی های پایتخت 
به كنسرسیوم بانكی و بزرگ ترین مجموعه پتروشیمی ایران به 
راستی خصوصی سازی نیست و بیشتر این جیب به آن جیب 
به نوعی دولتی محسوب  كردن است، وقتی هر دو مجموعه 
می شوند. با وجود این به نظر می رسد وزیر ورزش با بیان دیدگاه 
خود بیشتر سعی دارد پای وزارت ورزش را از مهلكه مشكلات 
واقع  در  بی تفاوتی  این  بی تردید  اما  بكشد،  بیرون  سرخابی ها 

پی  در  توجهی  نتیجه جالب  نمی تواند  و  است  سرمایه سوزی 
داشته باشد و انتظار می رود وزارت ورزش و در رأس آن دنیامالی 
به خاطر مردم و هواداران این دو تیم هم كه شده توجه بیشتری 
به اوضاع پرسپولیس و استقلال داشته باشد. وزیر ورزش مدعی 
است اگر او به جای مدیران این دو باشگاه بود برای انتخاب 
كادرفنی و سرمربی هم نظر هواداران را جویا می شد، اما سؤال 
اینجاست كه چطور امروز خودش نظر هواداران را برای حل 
مشكلات این تیم جویا نمی شود قبل از اینكه كار به جا های 

باریك كشیده شود.

اوضاع بدتر شده نه بهتر آقای دنیامالی!

حسین دارابی كارگردان این اثر مطرح كرد:   
است  پیش  سال  پنج  برای  اثر  این  فیلمنامه 
كه به همراهی آقای ثقفی و شفاه كار را آغاز 
كردیم و مستندهایی را سازمان صنایع هوافضا 
در اختیار ما قرار داد. ما به دنبال رویكرد بودیم و 
می خواستیم چالش داشته باشیم و قدری تخیل 

كرده ایم. 

فریدون حسن


